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ZA SLOVENSKI PEDAGOŠKI INSTITUT
Ko smo bili na obisku pri koro

ških socialističnih učiteljih, smo med 
drugim izvedeli, da se snuje v Ce
lovcu pedagoški institut, ki bo postal 
žarišče pedagoškega ali še bolje 
učno-vzgojnega prizadevanja peda
goških delavcev na Koroškem. Za 
ustanovitev instituta je deželna vla
da, ki ima mnogo razumevanja za 
razvoj in napredek šolstva, priba- 
vila tudi dokaj visoka sredstva. Ta
ko bo delo v institutu potekalo lahko 
urejeno, brez večjih bojev za ma
terialno osnovo.

. V tem vprašanju so nas torej na 
Koroškem prehiteli. Napačno pa bi 
bilo misliti, da pri nas še nismo raz
mišljali o ustanovitvi pedagoškega 
instituta za Slovenijo. Ne vem, kje 
je več krivde, da ga še vedno ni
mamo: ali v pomanjkanju sredstev, 
ki smo jih doslej morali izkoriščali 
v prvi vrsti za trenutno važnejše in 
potrebnejše stvari, ker gradimo pač 
temelje naši gospodarski in družbeni 
zgradbi, ali v nerazčiščenem pogledu 
na tako ustanovo. Nismo in verjetno 
se še ne moremo odločiti, ali naj bi 
bil pedagoški institut priključen pe
dagoški stolici na filozofski fakulte
ti, ali naj bi bil ustanova pri Svetu 
za prosveto in kulturo LRS. Vseka
kor pa je nekaj krivde tudi v pre
malo uporni in dokumentirani borb; 
za institut. Pedagoški delavci širom 
Slovenije iz dneva v dan čutimo 
vedno večjo potrebo po ustanovitvi 
instituta, ki ne bi smel biti samo 
teoretično-znanstveno telo, v kate
rem bi tuhtali in bolj ali manj umet
no delali neko novo pedagogiko, 
temveč živo telo živega pedagoškega 
življenja.

Zakaj taka potreba po pedago
škem institutu? Samo bežnemu po
gledu odgrnimo zaveso našega peda
goškega življenja v letih po osvobo
ditvi. V prvih letih po osvoboditvi 
so si začeli graditi naši narodi novo 
življenje, na novih osnovah, pač v 
posebnih pogojih, ker so morali gra
diti na razvalinah starega. Razum
ljivo je, da takrat »v pedagoškem 
jeziku povedano« nismo imeli ma
terialne baze za ustvarjanje peda
gogike, ki bi nastajala, rastla in se 
oblikovala na konkretni, živi praksi, 
ki bi bila sestavni del celotnega ži
vega gospodarsko- kulturnega doga
janja v naši domovini. Edina osnova, 
ki smo jo imeli, bi lahko bile pozi
tivne tradicije naprednega pedago
škega prizadevanja iz razdobja med 
obema vojnama, pa še te smo morali 
začasno zanemariti, ker pač še ni 
bilo niti možno niti pogojeno, da bi 
jih dobro preštudirali, analizirali in 
ocenili, če nismo hoteli stvari več 
škodovati, kakor koristiti. Tako je 
bilo morda v takratnih pogojih edi
no pravilno, da smo nove poglede, 
vsebino in celo obliko svojega delo
vanja črpali iz govorov naših vodil
nih ljudi, iz sovjetske pedagogike in 
iz razvijajočih se oblik demokrati
zacije v našem gospodarskem in kul
turnem življenju. Trenutno smo s 
tem tudi zadovoljili naše pedagoške 
delavce, čeprav smo »delali pedago
giko« od zgoraj navzdol, torej ne
življenjsko. Neživljenjsko zato, ker 
je na eni strani n. pr. sovjetska pe
dagogika rastla na pogojih v Sovjet
ski zvezi, mi pa smo jo brez večjega 
razmišljanja kratko presadili na 
naša tla, kjer so bili pogoji v mno- 
gočem drugačni. Na drugi strani pa 
smo premalo upoštevali, da naše 
novo življenje, pa naj bo v gospo
darstvu, ali na kulturno-političnem 
področju ni statično, ker se razvija, 
raste in poglablja. Zato tudi nobena 
oblika življenja, ki se je razvila 
n. pr. v letu 1946 ne more biti trajna 
temveč le začasna, ker jo bo živ
ljenjska praksa v kratkem prerastla 
in je zato lahko vsaka »današnja« 
direktiva lahko le napotilo za delo
vanje in usmerjanje k boljšemu in 
bolj poglobljenemu, kar pa šele na
staja in se bori za zmago.

Metoda našega dela v pedago
škem življenju je bila torej deduk
tivna. To se je odražalo na naših 
učnih načrtih za osnovne in srednje 
šole, na organizacijskem in vsebin
skem delu pionirske in mladinske 
organizacije, pri oblikovanju našega 
sedanjega šolskega sistema in v re
ševanju številnih učno - vzgojnih 
vprašanj. V prvih letih po osvobo
ditvi so bile izvedene tudi nekatere 
ankete, ki so zajele učno-vzgojno 
problematiko širom Slovenije in pri 
katerih je aktivno sodelovalo sto in 
sto pedagoških delavcev na tere
nu, vršile pa so se tudi številne 
konference po okrajih in v republi
škem merilu, ki so obravnavale uč
na in vzgojna vprašanja. Ne bi ho
tel niti analizirati, niti ocenjevati 
vsebinske vrednosti anket in uradnih 
ali društvenih konferenc, ki so bile 
posvečene pedagoškim vprašanjem. 
Ugotoviti pa vendar moramo, da so 
imele vse pretežno informativni zna

čaj in so bili njihovi rezultati za pe
dagoško žetev razmeroma skromni 
predvsem zato, ker njihove trditve 
in podatki niso bili objektivno pre
verjeni in ocenjeni na samem tere
nu. Tudi niso sprožile nadaljnjih 
anket, raziskav, podrobnega študija 
itd. o posameznih — morda perečih 
vprašanjih, ker nismo imeli ustanove, 
ki bi tako delo organizirala in znan
stveno vodila, niti pogosto niso pri
nesle objektivne slike in analize 
resničnega stanja v naših šolah in 
vzgojnih ustanovah o problemih, ki 
so dejansko obstojali in bili pred
met živahnih razprav in kritik šol
nikov in vzgojiteljev na terenu. Na
zadnje moramo pa tudi še ugotoviti, 
da ljudje pogosto niso bili dovolj po
učeni, kako naj pristopijo k reševa
nju oziroma obravnavanju tega ali 
onega vprašanja, ki ga je iskala an
keta ali razprava na konferenci.

To je bil deloma tudi vzrok, da 
naše šole in vzgojne ustanove niso 
mogle storiti koraka, ki bi bil !odlo- 
čilne važnosti za njihov nadaljni 
razvoj — niso se dovolj približale 
ali še bolje —■ niso se štopile z real
no stvarnostjo, premalo so se pri
bližale ljudstvu, da so poedini peda
goški delavci in državljani-nepeda- 
gogi, ki so čutili potrebo, pa naj bo 
iz tega ali onega vzroka, pisali o 
učno-vzgojni problematiki v dnev
nem časopisju včasih resnično neod
govorno, ker pač posamezni proble
mi niso bili dovolj raziskani, raz
čiščeni, trditve pa premalo doku
mentirane in preizkušene v praksi 
ter nato teoretično pravilno uteme
ljene. Nazadnje pa je to najbrž tudi 
oviralo nekatere pedagoške delavce, 
da se niso mogli dovolj ogreti za ak
tivno sodelovanje pri reševanju pe
dagoških vprašanj, ker so bila včasih 
reševana premalo življenjsko in kva
litetno, dokaj neodgovorno ali celo 
brezperspektivno. Vzemimo nekaj 
primerov!

Vprašanju poučevanja tujih jezi
kov v naših srednjih šolah se je po
svetilo in žrtvovalo mnogo časa in 
papirja. V diskusijo so posegli šte
vilni pedagoški delavci in tudi nepe- 
dagogi, dokončno rešeno pa še ni da
nes in najbrž ne foto tako kmalu. 
Prva leta po osvoboditvi je bil edini 
tuji jezik skozi vso gimnazijo ru
ščina, pozneje je nastala v srednjih 
šolah prava jezikovna zmeda, danes 
pa smo se ustalili pri štirih oziroma 
treh svetovnih/jezikih od katerih je 
bila n. pr. za ruščino v 7. in 8. raz
redu gimnazije določena samo po 
ena tedenska ura (da je bil to ne
smisel, kaže najnovejša odločba Sve
ta za prosveto in kulturo LRS, ki 
odreja po dve tedenski uri za ruski 
jezik v šolskem letu 1952/53). Rezul
tat tega večnega spreminjanja je, da 
naši abiturienti praktično ne obvla
dajo nobenega tujega jezika. Če kje, 
v vprašanju učenja tujega jezika 
lahko morda do neke mere menjamo 
način dela, metodo, odnos do pred
meta in dijaka, toda samega pred
meta, t. j. jezika ne moremo in ne 
smemo menjavati, niti skrčiti na 
eno tedensko uro. Namen poučeva
nja tujih jezikov v srednji šoli je 
vendar ta, da ho dijak po maturi 
sposoben koristiti vsaj en svetovni 
jezik pri svojem študiju na univerzi 
in po možnosti tudi v razgovoru, da 
se bo lahko po potrebi pozneje kot 
visoko kvalificirana moč izpopolnje
val in študijsko potoval v inozem
stvo ter prenesel izkustva drugih 
držav na področje svojega dela. Te
ga vprašanja torej ne moremo gle
dati niti ozko politično, niti lahko- 
mišljeno, ker s tem škodujemo naši 
stvarnosti, naši ljudski skupnosti, ki 
pričakuje, da ji ho šola izobrazila 
mladino do najvišje možne mere.

Drugo tako, še vedno odprto 
vprašanje so učni načrti naših šol. 
V osnovnih šolah smo se do neke 
mere že prebili preko tistega — v 
začetni fazi potrebnega gledanja, ki 
nas je zavedlo, da smo ob snovi da- 
leko premalo upoštevali živega, kon
kretnega lotroka. Četrta izdaja učne
ga načrta in bolj sproščeno delo na 
osnovnih šolah so to dvoje že pre
cej uravnovesili, čeprav bi bilo na
pačno misliti, da je sedanji učni 
načrt za lOsnovne šole dokončen, saj 
nam njegova resna analiza kaže, da 
se iz leta v leto postopoma oddalju
je od realnega življenja, ki raste, se 
razvija in poglablja. Prav tako ali 
še v večji meri ne moremo biti za
dovoljni z učnim načrtom za srednje 
šole. Mislim, da je njegova glavna 
hiba v tem, da kot celota premalo 
zasleduje neki skupni — končni cilj, 
ki bi ga morala šola v osmih letih 
doseči. Je pač vse preveč zgrajen s 
preozko strokovnega vidika, ko je 
vsak strokovnjak zasledoval v svo
jem predmetu svoj cilj oziroma cilj 
svojega predmeta, premalo pa konč
ni, skupni družbeno in življenjsko 
nujno pogojeni cilj: oblikovati do

določene mere mladega človeka in 
ga usposobiti za nadaljnji razvoj, ki 
ga bo doživljal v praktičnem živ
ljenju ali na univerzi. —■ Podobno 
je tudi z načrtom za učiteljišča. Že 
ustanovni občni zbori društva učite
ljev in profesorjev, so pokazali dve 
različni gledanji. Prvo, da je treba 
učiteljevo splošno izobrazbo čimbolj 
dvigniti in izenačiti z izobrazbo ma
turanta na gimnaziji iz česar bi nuj
no sledilo, da se skrči oz. zmanjša 
učiteljiščniku njegovo pedagoško in 
zlasti metodično usposabljanje. Dru
go gledanje, ki so ga zastopali pe
dagogi na učiteljišču pa trdi, da 
imajo bodoči učitelji še vedno pre
malo izobrazbe prav v tem, t. j. v 
pedagoški in metodični pripravi za 
svoj poklic. Življenje in praksa pa 
kažeta, da je mladi učitelj kljub 
temu, da je v šoli preobremenjen, 
vendar še daleko premalo splošno 
izobražen, zaradi česar trpi tudi nje
govo delo v razredu, da pa je tudi 
premalo pripravljen za živo delo z 
ljudstvom.

Takih odprtih vprašanj, ki vsa 
čakajo temeljite in resne obdelave, 
bi lahko našteli še vse polno. Pomi
slimo samo na pravilno in objektiv
no ocenitev pozitivnih vrednot na
prednih pedagoških prizadevanj v 
času med obema vojnama, na katere 
bi lahko naslonili svoje sedanje de
lo in ki še vedno čakajo svoje ob
delave. Mnogi pedagoški delavci bi 
hoteli poznati duševno podobo in 
moč našega otroka v novih življenj
skih pogojih, ker bi jim to spozna
nje njihovo dosedanje delo potrdilo 
ali ga preusmerilo in poglobilo. Tu 
je dalje nezadovoljstvo učiteljev in 
profesorjev z učnimi knjigami, tu so 
čitanke za osnovno in srednjo šolo, 
problematika osemletnega obvezne
ga šolanja in celotnega šolskega si
stema, ki jo bomo uspešno reševali, 
ko jo bomo postavili na znanstveno- 
psihološko osnovo in vključili v naše 
pogoje in zahteve naše rasti v bo
dočih letih. Pa še kopica učnih vpra
šanj čaka, vse od problema ocenje
vanja v prvem in drugem razredu 
osnovne šole do problema obliko
vanja napredne miselnosti v puber
tetniku, ki išče svoj lastni obraz.

Vse to so živa in odprta vpraša
nja, ki neprestano zadevajo ob živo 
prakso in nas opozarjajo, da način 
našega dosedanjega pedagoškega de
la in spoznanja ne zadovoljuje več 
pedagoških delavcev, niti ni v skla
du z realno .stvarnostjo. Istočasno

nas opozarjajo, da bomo morali na
čin dela v bistvu spremeniti, če se 
bomo hoteli dokopati do življenjsko 
resničnih spoznanj, ki bodo naše pe
dagoško-vzgojno prizadevanje ople
menitile in ga povezale z živim 
življenjem. To se pravi, da bomo 
morali težišče našega dela preusme
riti in ga prenesti od deduktivne na 
induktivno metodo. Ne gre torej za 
nekako rušenje naših dosedanjih pri
dobitev in spoznanj, ne za zanikanje 
dosedanjega gledanja, ki je osnova
no na dialektičnem materializmu in 
zato edino napredno in znanstveno, 
temveč za način dela, ki bo prav to 
napredno gledanje samo dokumenti
ral in potrdil z življenjsko prakso.

Delo na tem področju pa bo mo
ralo biti seveda ne samo živo, tem
več tudi sistematično, znanstveno 
utemeljeno, pravilno organizirano in 
pod skrbnim vodstvom. Praksa iz 
let med obema vojnama in po osvo
boditvi kaže, da stihijsko delo na 
pedagoškem polju sicer lahko prine
se določene rezultate. Saj so nam 
posamezniki, ki so z ljubeznijo in 
načrtnim delom študirali posamezne 
probleme dali zanimive razprave, ki 
bodo v nadaljnjem razvoju naše pe
dagogike še dolgo pomembne in bodo 
osnova za nadaljnje delo. Vendar pa 
pedagoške problematike, kakor je 
odprta danes pred nami, ne moremo 
reševati več stihijsko in amatersko. 
Danes, ko dogajanja na vseh živ
ljenjskih področjih kar kipijo okrog 
nas, ne bi bilo niti koristno, niti do
volj odgovorna, če bi ostali pri do
sedanjih izkustvih in oblikah dela. 
To nam potrjujejo dosedanje uradne 
in društvene konference, pa tudi sa
mo delo Pedagoškega društva LRS, 
ki čuti, da brez širokih množic so
delavcev spodaj, prav na šolah in v 
vzgojnih ustanovah in brez načrtne
ga ter sistematičnega dela, razisko
vanja, brez temeljitih analiz in ocen 
njegovo delo ne more dajati rezul
tatov, ki bi po svoji vrednosti od
govarjali rezultatom, katere smo že 
dosegli na ostalih področjih našega 
življenja.

Ta ugotovitev je samo še nov 
argument za ustanovitev slovenske
ga pedagoškega instituta. Kako in 
kdo bi sodeloval in delal v institutu, 
to je vprašanje, ki naj ga rešijo naj
boljši pedagoški in politični delavci 
na skupnem posvetu. Delo v pedago
škem institutu bodo z veseljem pod
prli številni pedagoški delavci širom 
Slovenije ter vsa okrajna učiteljska 
in profesorska društva. V institutu 
pa naj bi sodelovali naši najbolj 
napredni in najboljši pedagoški teo
retiki, pa tudi praktični pedagoški 
delavci. V. Cvetko

Rted l/UtokgtestUHm
Ogromna je naša vera v Partijo. 

Prosvetni delavci Slovenije so se 
zato kot celota in kot posamezniki 
vključili v akcijo delovnega ljud
stva, da pred VI. kongresom pove
čajo svoje napore na vseh področjih 
družbene dejavnosti in s tem po
zdravijo VI. kongres ter dajo izraz 
svojemu neomajnemu zaupanju v 
Partijo in tovariša Tita. Poleg vklju
čitve v akcije krajevnih in okrajnih 
(mestnih) družbenih forumov, pre
vzemajo pred velikim zgodovinskim 
praznikom še posebne, interne ob
veznosti. Naj navedemo zaradi in
formacije javnosti o tem, kakšne 
približno so te obveznosti, sklepe, ki 
jih je sprejela skupina Društva uči
teljev na osnovni šoli Vič v Ljub
ljani.

Delo grupe:
1. Imeli bomo en študij in en sesta

nek do kongresa.
2. Svoje osebne zadolžitve bomo iz

vršili, oziroma spravili v tek do 1. X. 
1852.

3. Pet članov-ic bo pripravilo dopise 
za »Prosvetnega delavca«, »Ljubljandki 
dnevnik«, »Pionirski list« in »Cicibana«.

4. V oktobru bomo prispevali večji 
znesek (prostovoljni prispevek) za KP.

5. Za Radio bomo pripravili igro 
»Jurček«.

Delo s pionirji:
1. V vse razrede bomo v času kon

gresa povabili borce, ki bodo govorili 
pionirjem o NOB.

2. V vsak razred bomo uvedli tek
movanje v pridnosti in disciplini, o tek
movanju bomo vodili evidenco.

3. Pokrenili bomo akcijo za vpis v 
telovadno društvo »Partizan« in krožke 
pionirskih organizacij na terenu in v 
šoli.

4. S pionirji bomo pokrenili zbiranje 
odpadkov. Trije najboljši razredi bodo 
dobili knjižne nagrade.

5. Ena od tovarišic bo uvedla spo
minski dnevnik.

sobno še pri organizaciji prekmur
skega tedna.

V Slovenj Gradcu so tudi uspešno 
delali na izvenšolskem področju zla
sti v povezavi z množičnimi organi
zacijami. V strokovnem pogledu pa 
je omembe vredna pobuda za zbira
nje didaktičnih iger in pesmi za 
predšolsko mladino.

V naših rudarskih krajih Trbov
lje, Hrastnik in Zagorje društvo 
pravilno nastopa. Vzgojiteljice se 
udejstvujejo tudi izvenšolsko v mno
žičnih organizacijah. Odbor pa je 
premalo napravil za strokovno, po
sebno pa za ideološko izpopolnjeva
nje svojega članstva.

Društvo Ljutomer je še v dovo- 
Ijni meri poskrbelo za strokovno 
izpopolnjevanje, članice so se zlasti 
zanimale za glasbeno izobrazbo. Do
bra stran tega društva je tudi tesno 
sodelovanje z ostalimi prosvetnimi 
delavci.

Težki pogoji so v Ptuju, kjer je 
stik med članstvom zaradi oddalje
nosti delovnih okolišev zelo otežko- 
čen. V Radovljici je bil delovni 
elan precejšen, toda ne skozi vse 
leto. Odsotnost nekaterih vzgojite
ljic ni zadostno opravičilo, da bi de
lo v društvu smelo zastati za več 
mesecev. Članice so pridno delale 
v množičnih organizacijah, poleg 
tega pa je društvo skrbelo za stro
kovni dvig. Posebno dobro je vodi
lo evidenco o vzgojiteljicah, ki 
opravljajo dopolnilne izpite in jim 
dajalo vzpodbudo. Uspešna oblika 
povezave s starši otrok pa je bil 
uspel vzorni javni nastop.

Tudi v Kranju sio se pravilno lo
tili društvenega dela. Ustanovili so 
strokovni aktiv, vendar pa ta ni za
čel s svojim delom takoj. Spričo pre
cejšnjega števila članstva in možno
sti, ki jih imajo v Kranju, bi bilo 
lahko društveno delo bolj uspešno. 
Vzgojiteljicam z nepopolno kvalifika
cijo pa je društvo pomagalo z orga
niziranjem raznih tečajev.

V pogledu finančnega poslovanja 
se društva tudi močno razlikujejo. 
Tako n. pr. so nekatera društva po
slala članarino šele konec šolskega 
leta in še tedaj ne v redu..

Kljub temu, da je bilo društvo 
ustanovljeno komaj v preteklem le
tu in da naš kader nima izkušenj v 
sindikalnem delu, moramo priznati, 
da so se naši društveni odbori že 
dokaj dobro uveljavili.

Le tista društva niso bila aktiv
na, kjer je bil v vodstvu odborov 
slabo in neodgovorno izbran kader. 
Zato je nujna potreba, da v zvezi s 
predpripravami na občne zbore do
bro premislimo, koga bomo izbrale 
v odbore, ki naj pravično in požrt
vovalno zastopajo interese članov.

P. M.

PREGLED DOSEDANJEGA DELA 
DRUŠTEV VZGOJITELJEV 
SLOVENIJE

Z reorganizacijo sindikata učite
ljev in profesorjev so tudi vzgojite
ljice dobile svoje strokovno združe
nje in začele s samostojnim delom 
v društvu. V referatu na ustanov
nem občnem zboru je bilo nakazanih 
več problemov, ki bi jih bilo treba 
rešiti. Najvažnejše naloge so: stro
kovni dvig kadra, ustanovitev stro
kovnih aktivov v večjih okrajih, 
ideološki dvig in zaščita članstva.

Društva so pričela reševati pro
blem dviga strokovne kvalifikacije 
predvsem s tem, da so organizirala 
strokovni študij po ustanovah. Po 
mnogih okrajih so organizirali v po
moč vzgojiteljicam za dosego popol
ne kvalifikacije razne tečaje kot 
n. pr. v Ljubljani, Mariboru, Kra
nju in drugod. Za ideološki dvig so 
bila organizirana predavanja. V več
jih okrajih pa so članice pridno po- 
sečale predavanja ljudskih univerz. 
Na naloge v zvezi z zaščito članstva 
pa so nekatera društva povsem po
zabila. V preteklem šolskem letu so 
se vršile prevedbe uslužbencev. Vsa 
društva vzgojiteljic bi morala pri 
tem delu sodelovati, potem ne bi bilo 
toliko pritožb. Pri prevedbah so so
delovala, kolikor nam je znano, sa
mo Ljubljana, Radovljica in Kranj.

V mesecu juliju 1952 je bil širši 
sestanek odbornic društev vzgojite
ljic Slovenije in množični sestanek 
tistih vzgojiteljic, ki so bile na do
polnilnih tečajih v Ljubljani. Na 
sestanku je bilo navzočih več kot 
140 vzgojiteljic. Tu smo šele iz po
ročil prisotnih članic ugotavljali, 
kakšna je aktivnost posameznih dru
štev. Nekatera društva namreč, kot 
n. pr. Sežana, Ljutomer, Postojna, 
so pričela z delom šele meseca apri
la in še pozneje, čeprav je bil občni 
zbor vzgojiteljev Slovenije že v me
secu decembru 1951, na katerem so 
delegati prejeli potrebna navodila za 
društveno delo. Tudi društva, ki so 
začela z delom pravočasno, niso 
pošiljala poročil.

Društvo Ljubljana je bilo aktiv
no, dajalo je članicam priložnost za 
strokovno izpopolnjevanje, vendar 
je opaziti, da so zlasti mlajše čla
nice v društvu neaktivne. Ljubljana 
bi po .svojih možnostih lahko do
segla še več. Odbor je dobro izbran, 
potrebno bo še doseči, da bodo pri 
delu aktivizirani vsi člani odbora.

Društvo Maribor je številčno moč
no, zato smo od njega mnogo priča
kovali. V začetku se delo ni razgi
balo tako kot bi bilo želeti. Morda je 
bila krivda v tem, ker je bila pred
sednica odbora premeščena. Iz pozno 
došlih poročil je razvidno, da so 
končno začeli delati tudi v Maribo
ru. Strokovni aktiv se ni osnoval, 
čeprav bi gotovo mnogo pripomogel 
k zboljšanju strokovnega dela.

Celje je delalo dobro (kot smo 
ugotovili po izjavah nekaterih vzgo
jiteljic), pismenih poročil o svojem 
delu pa ne pošiljajo. Videti je, da 
je odbor premalo delaven. Vzgojite
ljice so organizirale obisk predšol
skih ustanov v Zagrebu, kjer so se 
praktično in teoretično seznanile s 
tamkajšnjo metodo dela.

Društvo v Sežani bi moralo biti 
za vzgled vsem ostalim društvom na 
Primorskem. Člani odbora^ pa se 
menda ne zavedajo plolitične po
membnosti vzgojiteljskega dela v teh 
krajih. Društvo je bilo povsem ne
aktivno. Prav tako pomembno delo 
kot v Sežani imajo vzgojitelji v Po
stojni, vendar se tudi to društvo ni 
razgibalo v zadovoljivi meri. Vzgo
jiteljice v Novi Gorici in Tolminu 
so bile doslej vključene v društvo 
učiteljev. Na zadnjem sestanku pa 
je bilo sklenjeno, da se tudi v teh 
krajih osnujejo društva vzgojiteljev.

Murska Sobota je, če sodimo po 
poročilih, precej aktivna. Vseh nalog 
so se lotili s potrebno vestnostjo in 
odgovornostjo. Dozdeva pa se, da so 
le nekateri člani odbora delavni, 
dočim se ostali premalo zavedajo 
svoje odgovorne naloge. Dobro so se 
izkazali pri izvenšolskem delu, po-
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Združenja učiteljev in Združenja 
profesorjev Jugoslavije je prišla v 
Jugoslavijo dne 14. septembra dele
gacija 11 prosvetnih delavcev iz Za- 
padne Nemčije, da se seznani z na
šim šolstvom in ogleda naše kulturne 
ustanove.

Zastopstvo sindikalne organizaci
je zapadnonemškega učiteljstva Ge- 
vverkschaft Erziehung und Wissen- 
schaft je imelo tale sestav: Albert 
Ansmann, prof. Harder Hans, Inge- 
borg Heuser, dr. Fritz Herkenrath, 
Ernst Jungblut, dr. Wilhelm Lang, 
Paul Miiller, Heinrich Pauly, Wil- 
helmine Saffran, dr. Ernst Werner 
in kot vodja Erwin Klatt. Navedeni 
prosvetni delavci so zaposleni na 
raznih vrstah šol v raznih pokraji
nah Zapadne Nemčije, poleg tega pa 
sodelujejo aktivno v sindikalni orga
nizaciji in tisku prosvetnih delavcev.

Delegati so si med bivanjem, v 
Ljubljani ogledali nekatere osnovne 
šole (Ledina, Rudnik, Barje) VIII. 
gimnazijo ter povsod prisostvovali 
pouku. Izrazili so svoje presenečenje 
nad discipliniranostjo tako učencev 
kot dijakov in nad dobro materialno 
podlago naših šol. Tudi odnosi med 
vzgojitelji in učenci so jim ugajali, 
ker prav nikjer niso čutili kake na
petosti, temveč vsepovsod prisrčen 
odnos med obemi.

Ogled Moderne in Narodne ga
lerije pod vodstvom upravnika dr. 
Dobide jih je seznanil z našimi kul
turnimi umetninami, prav tako jih 
je tudi obisk Narodne in Univerzi
tetne knjižnice prepričal o dostojni 
kulturni preteklosti Slovencev, o če
mer so bili prav malo poučeni.

Prijeten večer so gostje preživeli 
ob sprejemu pri ministru tov. Žigi 
Kimovcu, skupno z zastopniki Peda
goškega društva. Tovariš minister 
jim je izrekel dobrodošlico z željo, 
da se kar najbolje seznanijo z vsem, 
kar jih zanima, pa tudi da povedo 
tako mladini kot članstvu njihove 
organizacije, da v Sloveniji kot v 
Jugoslaviji živi ljudstvo, ki je sicer 
z mnogimi žrtvami preživelo drugo 
svetovno vojno, ki pa ima vero v 
svojo bodočnost, ker zna premago
vati težave, zna prevzemati dobro in 
izločevati slabo, pa naj se nahaja 
to v lastni sredini ali pa prihaja iz 
tujine. Zato tudi širimo naše med
narodne vezi. Želimo, da tudi za
stopniki držav, ki prihajajo k nam, 
spoznavajo našo graditev socializma 
(posebej pa velja to še za vzgojite
lje) ker menimo, da bomo s tem tudi 
utrdili prizadevanje za mir vseh na
prednih ljudi sveta.

Vodja delegacije g. Klatt je ugo
tovil, da so že po enodnevnem biva
nju v Jugoslaviji videli velika kul

turna prizadevanja slovenskega na
roda, prav tako pa tudi prizadevanja 
vzgojiteljev v šolah in da so govo
rice o »balkanskih narodih« zgolj 
obrekovanje. Smatra, da bomo našli 
probleme, ki so nam skupni in pri 
katerih gre za skupno reševanje, 
smatra tudi, da bodo oni kot vzgo
jitelji delavskih otrok ogromnega 
procenta nemškega prebivalstva mo
gli ob izkušnjah, pridobljenih na 
svoji poti po Jugoslaviji, učinkovito 
vplivati na širjenje resnice o Jugo
slaviji, ki je pri njih dejansko še 
zameglena.

Na prijateljskem večeru, ki sta 
ga priredila Združenje učiteljev in 
Združenje profesorjev in kateremu 
so prisostvovali zastopniki vseh zdru
ženj ter Republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije, sta goste po
zdravila tov. Zorn Jože, predsednik 
Združenja učiteljev in tajnik RS 
Zveze sindikatov Slovenije, tovariš 
Bore Mavricij. Oba sta v svoiih be
sedah podčrtala vlogo prosvetnih de
lavcev pri širjenju mednarodnih ve
zi. Tovariš Zorn je posebej naglasil 
kolikšen pomen ima za pedagoge 
izmenjava izkušenj na neposrednem 
delovnem področju posebno danes, 
ko ves svet stremi za mirom in s 
tem za odstranitvijo sovražnih od
nosov med narodi. Delo prosvetnih 
delavcev Slovenije pa ni omejeno 
samo na vzgajanje v šoli, temveč 
tudi na tesno sodelovanje z delav
skim razredom v celoti, kar daje 
poseben pečat izvenšolskemu delu

naših članov. Tudi tovariš Bore je 
podkrepil te misli in potrdil, da so 
prosvetni delavci Jugoslavije dose- 
daj že mnogo pripomogli h kultur
nemu dvigu delavstva. Naš delavec 
naj zavestno dela, zavestno proizva
ja dobrine, zato mora biti uspo
sobljen in pri tem mu odlično po
magajo prosvetni delavci. Smatra, 
da bo vzpostavljena zveza s člani 
sindikata Zapadne Nemčije omogo
čila obojestransko izmenjavo bogatih 
izkušenj tako na šolskem kot na 
ostalih področjih javnega življenja. 
Vodja delegacije, gospod Klatt je 
izrazil prepričanje, da bo ustvarje
na vez omogočila odstraniti pred
sodke iz preteklosti, da bomo mogli 
postati dobri prijatelji, saj tudi nji
hova organizacija dobiva važno me
sto v združenih sindikatih Nemčije, 
kjer je delavski razred v večini. 
Čutijo veliko spoštovanje do vseh, 
ki so omogočili potovanje skupine 
v Jugoslavijo, ker so na neštetih 
primerih videli, kaj je povzročil 
nemški fašizem v naši domovini v 
minuli vojni. Veseli jih, da so videli 
pri nas ljudi, ki jim z obraza sije 
zadovoljstvo, mir, dostojanstvo, kar 
vse izpričuje, da so naši ljudje za
vestni graditelji lepših dni, obenem 
jih pa to navdaja s prepričanjem, 
da so tu pogoji za ustvarjanje brat
stva in miru med narodi.

Delegacija je nadaljevala svojo 
pot 17. IX. v Postojno, Opatijo in 
na Reko, nato pa v Zagreb in Beo
grad.

IZ POMENKA Z NEMŠKIMI PEDAGOGI
Sredi septembra je obiskala Ljub

ljano skupina pedagogov iz Zahodne 
Nemčije. Imel sem priložnost, da 
sem se precej dolgo razgovarjal z 
gospodično Inge Heuser (ki poučuje 
na pedagoški akademiji v Wupper- 
talu angleški jezik, francoski jezik 
in telesna vzgojo) in še z dvema 
gostoma, od katerih je eden direktor 
gimnazije, drugi pa inšpektor.

Gospodična Heuser se je želela 
pogovoriti o naši šolski telesni vzgo
ji in o izobraževanju kadrov. Pre
senečen sem bil, ko je omenila, da 
so napravili nanjo naši učenci glede 
vedenja in umirjenosti najboljši 
vtis. Omenil sem, da smo pri nas 
še vedno nezadovoljni z doseženimi 
uspehi in da se zlasti učitelji telesne 
vzgoje zavedamo, da nas čakajo na 
področju vedenja, vljudnega nastopa 
in osebne higiene učencev še resne 
naloge.

»Prisostvovala sem uri telesne 
vzgoje na bežigrajski gimnaziji 
Krasna telovadnica! Všeč mi je bila 
igra učencev, tudi štafetno tekmo
vanje je bilo po mojem okusu, pre

VTISI ŠOLNIKA S PARTIJSKE
KONFERENCEMariborski mestni komitet KPS 

je na letošnjo letno konferenco (26. 
septembra) povabil tudi več učite
ljev in profesorjev-nepartijcev, da 
so kot gostje prisostvovali celodnev
ni razpravi. To je povsem v skladu 
s splošno demokratizacijo, saj so tudi 
odprti partijski sestanki po terenih 
in šolah odraz pravilne politike v 
prehodni dobi od kapitalizma k so
cializmu. Konferenca v Mariboru pa 
je vsakemu mislečemu šolniku še 
prav posebno pokazala, da Partija 
odkrito in pošteno vodi svoje član
stvo h končnemu smotru in boljše
mu življenju. 380 delegatov je pred
stavljalo avantgardo mariborskih to
varn, delavnic in ustanov: med njimi 
dve tretjini delavcev žuljavih rok, 
a jasnih misli in pogledov na seda
nji in bodoči razvoj socializma.

Vtisi s takega zbora so nepozabni, 
zato bi želel vsakemu prosvetnemu 
delavcu, da bi spoznal delavski 
razred vsaj enkrat pri temeljitih 
diskusijah o široki družbeni proble
matiki. Neverjetna aktivnost je pro
drla v vrste naših preprostih delav
cev z večletno partijsko vzgojo. Ka
ko čudovito globoko segajo prosto 
podane misli delavca-diskutanta na 
primer o upravljanju podjetij, o de
lavskih svetih, o vzgoji delavske 
mladine in o kmetijskem vprašanju! 
In vendar so to večinoma mladi 
ljudje z nižjo šolsko izobrazbo. Od 
kod ta zrelost za razpravljanje po
litičnih, ekonomskih in celo pedago
ških problemov? Študij, večletni in
dividualni in kolektivni študij po 
celicah in sindikatih je rodil že 
obilne sadove. Načelna zahteva Par
tije za njeno članstvo je nenehno 
izobraževanje, ki ga partijci potem 
prenašajo tudi na frontovce, sindi
kate, AFŽ itd. Če kažejo danes akci
je za socialistično izgraditev na vseh 
področjih pozitivne uspehe, je temu 
vzrok le družbeno razgledan in ideo
loško trden partijski kader. Sicer 
smo slišali tudi ostre kritike članov, 
ki niso na mestu, vendar je težnja 
po čiščenju znak zdravega razvo
ja. Družbena odgovornost pri 
opravljanju vsakega dela — to je 
parola, ki jo je posebno poudarjal 
naš stanovski tovariš, sedaj sekretar 
MK tovariš Majhen. Vsakdo se tega 
ne zaveda v dovoljni meri, zato so 
ravno tudi v prosvetni stroki očitki 
povsem umestni. Slišati smo jih mo
rali na tej konferenci.

Šola ravno zaradi mlačnega kadra 
caplja za razvojem. Tovarišica par
tijka z neke mariborske osnovne šole

je poročala, da je v šolski zbornici, 
kjer se zbirajo tovarišice in tovariši, 
ob strokovnih vprašanjih prav ^ži
vahno, ko pa kdo načne politično 
problematiko, vsi utihnejo ... Ali ni 
to bedna slika učiteljske pasivnosti? 
Podobne so razmere tudi na srednjih 
šolah. In vendar bi morali prosvetni 
delavci prednjačiti in kazati pot pre
prostim delavcem! Zdaj pa je obrat
no: proletariat kaže nam, da oprav
lja svoje družbeno poslanstvo'vzorno, 
mi pa smo daleč za njim. To so ne
prijetne ugotovitve, ki jih moramo 
pri našem bodočem delu upoštevati! 
Izboljšati bo treba odnos do ideolo- 
ško-političnega dela. Morda je bila 
velika napaka preteklih let, ko se je 
s silo uvajal študij z obveznimi ko
lokviji. S takim načinom je marsi
komu študij postal neprijetna pri
silna zadevščina. Bolje bi bilo, če 
bi z drugačno metodo spontano pri
tegnili množice tovarišev in tovari
šic. V Mariboru bo letos prevzel to 
nalogo klub, kjer bo prijetno zbi
rališče šolnikov vseh strok. Tu se bo 
razvijalo društveno življenje v obliki 
posvetov, razgovorov, sej in tečajev, 
včasih pa bodo tukaj tudi prireditve 
družabnega značaja. Nedvomno bodo 
ob uspehih takega dela prisluhnili 
tudi tovariši podeželjani in si bodo 
sami poiskali morda še boljše oblike 
sindikalnega dela.

Poleg tovariša sekretarja Majhna 
in predsednika Ledineka je mnogo 
vzpodbudnih misli za izboljšanje 
vzgojnega dela podal tudi navzoči 
minister tovariš dr. Jože Potrč. Dejal 
je, da n. pr. tudi odličen profesor 
ali učitelj matematike ne bo mogel 
svoje stroke učiti apolitično. Po vseh 
strogo znanstvenih in logičnih prin
cipih eksatnosti bo moral spregledati 
in se pravilno orientirati v duhu da
našnjega časa. Tovariš Majhen je 
odločno izjavil, da dvoličnosti v pro
sveti ni mesta. »Kdor se ne more 
znajti, naj zaprosi za drugo službo, 
kjer ne bo imel opravka z ideolo
škim sektorjem.« Burno odobrava
nje, ki je sledilo, je jasen dokaz, da 
tako misli delovno ljudstvo, 
ki mu učimo in vzgajamo mladino.

Zato smo zapuščali 12 urno kon
ferenco s trdnim sklepom, da stavi
mo šolo odločno v službo delovnega 
ljudstva, ki nosi danes veliko težo 
graditve socializma. -c

senečena pa sem bila nad strumnim 
korakanjem, ki ga pri nas ne go
jimo več. Tudi pri vajah se mi je 
zdelo, da dajete pri vas več poudar
ka strumnosti in skladnosti kakor 
sproščenosti.«

Odgovoril sem gospodični Heu- ‘ 
ser, da so naši učitelji glede metode 
svobodni, da pa ,si pri vzgoji novih 
kadrov prizadevamo, da bi jih pri
dobili zlasti za radostno udejstvova
nje (za igre) in seveda tudi za 
atletiko in za druge športe, pri ka
terih gre za storilnost. Tudi sem 
omenil, da ni naše načelo strumnost, 
tudi ne formalnost, temveč smotr
nost v gibanju.

»Kako pa je s plavanjem? Pri nas 
je plavanje obvezen predmet.«

Gospodični Heuser sem povedal, 
da so pri nas uvedli obvezne pla
valne tečaje na učiteljskih šolah, v 
splošnem pa imamo še težave, ker 
nimamo pokritih plavališč. Naši uči
telji se zavedajo naloge, da bi mo
rali učence navaditi plavanja, možno 
pa je to samo proti koncu junija.

V šolah Zapadne Nemčije imajo 
tedensko po dve uri telesne vzgoje, 
razen tega pa imajo še obvezno 
športno popoldne. V tem oziru so na 
boljšem kakor pri nas, ker imajo 
tako nemški dijaki dejansko po štiri 
ure tedensko za telesno vzgojo in 
šport. Gospodična Heuser mi je pri
povedovala, da je bila lansko leto 
več tednov na študijskem potovanju 
po Angliji, kjer je ugotovila, da ima
jo po nekaterih šolah dnevno uro 
telesne vzgoje, po nekaterih pa sa
mo po štiri ure tedensko. Te ure 
porabijo tako, da imajo zdaj gimna
stiko (šolska metoda), zdaj atletiko, 
igre in plavanje. Tako imajo v an
gleških šolah nekako štiri predmete 
telesne vzgoje.

»Pri Angležih je lahko, ker ima
jo dovolj telovadnic, igrišč in pla
valnih bazenov, medtem ko čutimo 
v Nemčiji pomanjkanje primernih 
vadišč. V Wuppertalu nismo v tem 
oziru prav nič na boljšem kakor vi 
v Ljubljani.«

Začudil sem se, kajti znan mi 
je nemški zakon o obvezni iz
gradnji športnih vadišč za potrebe 
ljudstva in šol. Toda gdč. Heuser je 
pojasnila, da je glavni stadion rezer
viran za potrebe Angležev, medtem 
ko so nekatere športne parcele v 
mestu zazidane z barakami (stano
vanjska stiska!) Za športne rekvizi
te dobi semestralno za akademijo, 
na kateri je okrog 270 študentov, po 
2000 mark (140.000 din). Te vsote ne 
dobi naravnost od države, temveč iz 
sklada športne stave (Šport Toto). Če 
hočejo študentje na smučarski tečaj, 
morajo sami štediti, da si prihrani
jo potreben denar. Lani so bili na 
smučarskem tečaju na Tirolskem. 
Študentje so se večinoma prepeljali 
na ta način, da so na cestah ustav
ljali avtomobile in se brezplačno 
vozili.

»Prav radi bi videli Planico. Ali 
bi bilo mogoče, da bi prišli v Jugo
slavijo na smučarski tečaj, koliko 
bi veljala najskromnejša preskrba 
dnevno?«

Premislil sem, se posvetoval s 
predsednikom Zornom in zračunal 
stroške preskrbe v smučarski koči 
na dobre štiri marke dnevno. »To 
bi šlo, v Avstriji smo plačali po pet 
mark dnevno.«

Seveda smo govorili tudi o mla
dini. Nemški pedagogi so nezado
voljni s filmi, ki jih tam predvaja
jo, ker so izbrani s stališča dobička. 
V tovrstni »svobodi« filmskih prido
bitnikov predvajajo vrsto filmov, ki 
kvarno vplivajo na mladi rod. Po
vojna mladina se je močno vdala 
tudi modernemu plesu. Odločilni 
krogi, ki se zavedaj o kvarnosti mo
dernega plesa, so skušali z obnavlja
njem starih ljudskih plesov, vendar

brezuspešno. Pa je našel Karl Lo- 
rentz izhod. Sestavil je novo zvrst 
družabnih plesov, pri katerih gre za 
kolektivni odnos plesalcev in za me
njavo partnerjev. Tudi glasba je 
mirnejša in bolj melodiozna. S svo
jimi plesnimi reformami žanje Lo- 
rentz po vsej Zapadni Nemčiji lepe 
uspehe.

Vtis imam, da se sedanji nemški 
pedagogi v marsičem razlikujejo od 
tistih, ki so imeli vodilno besedo za 
časa nacizma. Takrat so v telesni 
vzgoji poudarjali načelo borbenosti, 
izmišljali so si celo posebne »Rauf- 
spiele«, da bi mladino kar najbolje 
usposobili za imperialistično vojno. 
»Gelobt sei alles. was hart macht!«, 
je bilo napisano na stenah telovad1- 
nic. Reakcija na nesrečne čase je 
očitna. Direktor gimnazije mi je 
takole razvijal svoje poglede na te
lesno vzgojo: »Sem proti korakanju, 
proti piščalki, proti izrazito borbe
nim igram. Tiste igre, ki ne vodijo 
k surovosti, se mi zdijo najboljše 
vzgojno sredstvo. Šport naj bo raz
vedrilo, ne pa borba. Nedavno sem 
imel v gosteh skupino angleških di
jakov. Samo gledali so se z našimi 
in niso mogli dobiti pravega kon

takta. Ko pa so dobili žogo, so se 
igrali, kakor ena sama družina.«

Ko smo sedeli v restavraciji na 
ljubljanskem Gradu, me je nemški 
inšpektor vprašal, če je tudi ta lo
kal »nacionaliziran«. Povedal sem, 
da so ga uredili šele letos in da je 
menda v upravi MLO Ljubljana. 
»Zato sem vprašal, ker je natakar 
tako postrežljiv.« Prav posebno so 
bili gostje navdušeni nad dr. Karlom 
Dobido, ki jih je vodil po galerijah 
slik. »Take razlage, tako inteligent
ne, duhovite in v tako bogatem je
ziku podane, še nismo slišali.« Ljub
ljana ie v celoti napravila nanje 
dober vtis. Tudi to jim ni ušlo, da 
so okrog nekaterih hiš podrli ne
okusne ograje ter s tem pridobili 
nekaj zelene površine, ki je v estet
skem pogledu ulicam zelo v prid. 
Nekdai si hodil v Ljubljani mimo 
ograj, dandanes že hodiš marsikje 
(Komenskega ulica!) mimo negovane 
trate in cvetja, kakor da bi bil v 
parku. Tudi to je znak napredka, 
kakor je znak napredka dejstvo, da 
smo imeli nekoč dvoje javnih otro
ških igrišč, dandanes pa jih je že 
okrog petnajst.

D. U.

PLENUM ZDRUŽENJA UČITELJEV IN 
ZDRUŽENJA 
PROFESORJEV 
V BEOGRADU

lavcev, sodelovanje društev s sveti 
za prosveto in kulturo, opozorila na 
oblike dela za mobilizacijo članstva, 
na pomoč društev pri družbeno mo
ralni vzgoji in na splošna vprašanja 
zaščite članstva.

Centralna odbora Združenja uči
teljev in Združenja profesorjev sta 
sklicala za 27. september plenum 
obeh združenj, na katerega so bili 
pozvani vsi republiški predsedniki in 
tajniki. Namen plenuma je bil, pred- 
očiti naloge in nakazati perspektivo 
za delo še pred občnimi zbori dru
štev. Iz izvajanj predsednikov Cen
tralnih odborov Milivoja Uroševiča 
in Milisava Mijuškoviča posnemamo 
nekatere misli:

Združenja naj bodo (marsikje so 
že) pomemben faktor, ki rešuje šol
ska vprašanja, društva pa se naj 
zavedajo svoje družbene vloge ter 
rešujejo vsa važna kulturna vpraša
nja.

Pri dosedanjem delu smo nalete
li na razne težave: predvsem se ne 
moremo otresti starih oblik dela in 
vodstva, kar velja tako za centralne 
kot tudi republiške forume, ni pa 
tudi zadovoljive aktivnosti v obve
ščanju članstva, o ukrepih, ki jih 
podvzemajo višji društveni forumi 
zaradi okrepitve vloge združenj in v 
smeri zaščite članstva. Te napake 
nastopajo ponekod zaradi teženj po 
centralističnem vodenju in ker se 
marsikaj rešuje izven ali mimo zdru
ženj in »od vrha«. Marsikje se za
dovoljujemo z dejstvom, da je za
stopnik združenja v tem ali onem 
forumu, ali komisiji, ne da bi po
skrbeli za njegov aktiven nastop, to 
je, da bi bli vedno zadovoljivo po
učen o stališču članov do problemov, 
o katerih se mora izjaviti. Iz takih 
napak izvira birokratizacija dela, 
ustvarja pa se tudi malodušen od
nos članov do organizacije, kar se 
je pokazalo v večini republik tudi 
ob prevedbah prosvetnih delavcev.

Že kongresi so na široko razčle
nili borbo, ki jo naj vodijo združenja 
proti nemarksističnim tolmačenjem 
znanosti, proti vnašanju idealističnih 
gledanj v naše šole. Že takrat smo 
ugotovili, kako občutljivo je to vpra
šanje in da je prav tu treba naj
večje pozornosti, ako zasledujemo 
cilj vzgajati socialističnega človeka. 
Zato je nujno, nastopati proti tistim 
prosvetnim delavcem, ki zavestno 
vzgajajo nemarksistično, ki zavestno 
ovirajo socialistično vzgojo, nasprot
no pa vztrajno vplivati na tiste ki 
sami v sebi vodijo borbo z ostanki 
malomeščanske in idealistične mi
selnosti. Pri tako pojmovani vlogi 
društva in funkcij v njej, bo v član
stvu rastlo zaupanje in ono samo 
ne bo dopuščalo administrativnega 
ukrepanja ali birokratskega reševa
nja, še manj pa neobjektivne ali celo 
familiarne odnose v kolektivu na 
škodo vzgojnega dela.

Gornja izvajanja so take narave, 
da jih moramo stalno razčlenjevati, 
kajti praksa govori o mnogih ukre
pih, ki so bili izvedeni, ne da bi 
bila naša društva sodelovala, ali pa 
niso javno načela problema ali lo
čila med zavestnimi nasprotniki so
cializma in med človekom, ki ima 
dobro voljo, pa je obremenjen s pre
teklostjo.

Pri vsem tem ni na zadnjem me
stu vprašanje sodelovanja društev 
pri delu za nove učbenike; je to pe
reč problem, ker se nahaja v naših 
učbenikih še mnogo nemarksističmh 
tolmačenj, idealističnih tekstov, in- 
formbirojevskih trditev itd.

Prav tako še vedno ni bila dovolj 
podrtana nujnost sovpadanja ideo
loškega in strokovnega dviga član
stva; mnoga društva v strokovnih 
aktivih ne obravnavajo ideoloških 
problemov stroke.

Problem, ki ga je tovariš Uroše- 
vič posebej razčlenil, je uvedba 
družbeno moralne vzgoje v naših 
šolah. Ugotovil je, da smo v polo
žaju, ki to nujno zahteva, da pa 
bodo nastale težave, ki jih bo treba 
sproti reševati in to ob najaktivnej
šem sodelovanju vseh dobrih šolni
kov.

Po teh izvajanjih se je razvila 
živahna diskusija, ki je osvetlila 
vprašanje prevedbe prosvetnih de-

Predsednik Združenja učiteljev 
tovariš Mijuškovič je zaključil ple
num z naslednjo spodbudo: v naših 
društvih naj pride do izraza čim šir
ša iniciativa članstva in odborov, 
iščimo vedno novih oblik dela, pred
vsem pa se ne ustrašimo reševanja 
problemov, ki so kočljivi. Sodelova
nje s sveti za prosveto in kulturo 
naj temelji na zdravi osnovi, zato 
naj se uveljavi vloga naših društev 
in dviga njihov ugled. Čimbolj je 
treba v društvenem in dnevnem ti
sku seznanjati javnost s problemi 
vzgoje. Naša društva morajo skrbeti 
za zaščito svojih članov in za stalno 
rast kvalitete dela. V. M.

NA POČITNIŠKEM TEČAJU 
V SPLITU

Od 9. do 29. julija 1992 je bil v 
Splitu tečaj za srbski in hrvatski jezik. 
Tečaj je organiziralo Društvo profesor
jev LR Hrvatske. Stanovali smo v do
mu VPŠ, predavanja so bila v VPŠ, a 
hranili smo se skupno z obiskovalci te
čaja za politehnizacijo v učiteljišču. 
Hrana je bila raznovrstna in okusna. Ta 
tečj je obiskovalo 30 profesorjev in pred
metnih učiteljev iz Hrvatske in eden 
iz Slovenije.

Predavanja so bila zjutraj od po-1 7. 
do 8. ali 9. ure, pozneje je bilo pro
sto. Iz slovnice je prof. VPŠ iz Zagreba 
dr. Sreten Zivkovič razlagal najvažnej
ša poglavja iz fonetike, dalje smo se 
zadržali pri naglaševanju, na refleksu 
glasa jat, pri samostalniku. Tudi sin
takso stavka smo temeljito obravnavali. 
Tov. profesor nam je pokazal, kako lah
ko slovnico približamo našim učencem, 
da jo bodo tudi oni vzljubili.

Ostala predavanja so bila iz meto
dike književnosti. Prof. Novak Nova
kovič nam je ipodal obširno gradivo. 
Šolsko in domače čitanje, verz, naloge 
v srednji šoli. Vsi smo uvideli kako je 
važna temeljita priprava predavatelja, 
ki hoče obdelati neki tekst.

Učenci morajo občutiti tisto, kar želi 
pisatelj povedati; tudi patriotska vzgoja 
se najbolje odvija s pomočjo lepih del. 
Podrobno je bilo praktično pokazano 
sestavljanje plana dela in analiza teksta.

Prosti čas smo dobro izkoristili. 
Predvsem smo obiskovali kopališča: 
Bavčice, Firule in Špinut. Prisostvovali 
smo 'koncertom, katere so priredili pevci 
ljubljanske in beograjske opere ter 
člani Seljačke sloge iz okolice D jako
va. Posebno smo z velikim veseljem pri
čakovali nastop študentov — izseljencev 
iz ZDA. V Splitu smo si ogledali vse 
znamenitosti. Mnogo novega smo izve
deli v Oceanografskem institutu. Z nji
hovo na j moderne j e opremljeno ladjo za 
raziskovanje smo tudi napravili izlet do 
Kaštela. V Kaštel-Sučurcu smo obi
skali tovarno »Jugovinil«, kjer smo gle
dali, kako iz kamene soli po dolgem 
tehnološkem procesu napravijo polivinil 
izdelke. Trogir, mesto - muzej, nas je 
tudi zelo zanimal s svojimi znamenitimi 
Radovanovimi deli. Na Hvaru smo si 
ogledali v frančiškanskem samostanu 
slike, pa tudi precej starih knjig hranijo 
tam. Videli smo tudi hvarsko gledališče, 
hiše pisateljev Lučiča in Hektoroviča.

V Solinu smo pregledali izkopanine, 
a Klis nas je izneaadil s svojim lepim 
položajem. Pregledali smo razvaline te 
stare trdnjave, katera je bila tako važ
na v bojih s Turki, pa tudi pozneje v 
uničevanju fašistov. V Sinju smo bili v 
slavnem »Alkarskem muzeju«, kjer smo 
videli mnogo trofej iz slavnih borb tega 
naroda s Turki. Poseben vtis je napra
vila na nas »Dalmatinka«, tvornica su
kanca in predilnica. Na 26.009 kv. metrov 
bo 22 velikih objektov. To podjetje bo 
zaposlovalo obrog T090 delavcev siromaš
ne Dalmatinske Zagore. Tovarna je zelo 
moderno urejena, vse dvorane so par- 
ketirane, opremljene so z najmodernej
šimi higienskimi napravami.

Tečaj je dobro uspel. Vsi smo bili 
zadovoljni s predavanji in izleti. Med 
nami udeleženci pa so se razvijale ži
vahne debate o onem kar smo čuli na 
predavanjih in videli na izletih.

Ta tečaj nam bo mnogo koristil v 
nadaljnjem delu. Predsednik Društva 
profesorjev za Hrvatsko, prof. Hrabak 
nas je pozval, da vse kar smo slišali na 
tečaju, povemo tudi ostalim, ker bomo 
tako mnogo koristili. Razšli smo se z 
obljubo, da se prihodnje leto zopet sni
demo, da nadaljujemo delo tam, kjer 
smo sedaj nehali. E. O.

NAROČNIKI POZOR!

Naš list bo izhajal redno vsakega 
5. in 20. v mesecu. Ne zamenjavaj
te uredništva z administracijo lista! 
Administracija je v Dalmatinovi 6. 
Tja naj ustanove vračajo tudi ne- 
prevzete številke lista.
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h dtušivettepa žu/tieuja
Odnos do društvenega 

glasila
»Prosvetni delavec« je proti koncu 
preteklega šol. leta objavil več član
kov uredništva in iz vrst čitateljev 
oziroma sodelavcev, ki so kritično 
obravnavali odnos članov do dru
štvenega glasila, odnosno odnos pe
dagoških delavcev do pedagoškega 
tiska sploh. Naslednja sličica naj bo 
prispevek k ilustraciji odnosa pro
svetnih delavcev do strokovnega 
glasila.

Na neki srednji šoli šteje učitelj
ski zbor 26 šolnikov. Vsi :so člani 
strokovnega društva in dve tretjini 
sta naročeni na »Prosvetnega delav
ca«. Svojih naročnikov pa glasilo z 
vsakokratnim prihodom nič ne gane. 
Ta ali oni ga sicer vtakne v žep in 
ga morda doma prebira, dočim ga 
drugi puste ležati nerazgrnjenega v 
zbornici po ves teden ali pa še delj.

Iz vsega, kar smo o tem brali 
v našem glasilu, bi človek sklepal, 
da očitujejo sličen odnos do svojega 
glasila tudi drugi delovni kolektivi 
in posamezniki. Spričo tega se samo 
od sebe vsiljuje vprašanje: mar naš 
tisk v resnici ne prinaša nič takega, 
kar bi bilo vredno in tudi potrebno 
prebrati? Ob tem vprašanju pa ne
mara hkrati tudi že naletimo na 
vzrok za pojav nerazgledanosti pre
cejšnjega števila prosvetnih delav
cev po pedagoških in splošno šolsko- 
prosvetnih pojavih in dogajanjih. To 
seveda ni dinamika, ampak je stag
nacija in bo naši stvari vsestransko 
le koristilo, ako bomo na svojih 
občnih zborih razpravljali tudi o od
nosu do svojega tiska. H. J.

Učiteljski pevski zbor
sporoča, da bodo prihodnje vaje 17., 
18., 1-9. in 20. oktobra v istih pro
storih kot doslej. Vabila bodo raz
poslana vsem pevcem in pevkam, ki 
naj na teh vajah sodelujejo. Opozar
jamo, da so zaradi prenočišč sedaj 
težave, zato naj se nam po prejemu 
vabila na vajo javijo zaradi preno
čišča samo tisti, ki si ga nikakor ne 
morejo sami priskrbeti. Po vajah bo 
20. oktobra nastop, zato prinesite s 
seboj primerno obleko (kakor pri 
prvem nastopu). Prosimo tudi, da 
zopet organizirate skupinska poto
vanja v Ljubljano in nazaj. Prinesite 
s seboj tudi notni material. — Dolž
nost pevcev je, da med člani zdru
ženj agitirajo za mesečni prispevek 
po din 10-.—.

Kaj so sklenili na osnovni 
šoli v Trnovem pri 

Ilirski Bistrici
Učiteljski zbor je na prvi konfe

renci sklenil naslednje: da bodo imeli 
študij vsakih 14 dni; imeli bodo 
medsebojne hospitacije; prirejali 
bodo pogoste roditeljske sestanke, 
na katerih bodo predavanja o vzgoji 
otrok; pri vsaki učiteljski konferenci 
bodo imeli referat iz področja peda
gogike in ideološke vzgoje; redno 
bodo poročali o problemih v posa
meznih razredih; vsi oni, ki še ni
majo izpitov jih bodo opravili v tem 
šolskem letu in pripravili bodo pio
nirje za dva samostojna nastopa. — 
Pri delu jim želimo mnogo uspehov.

Naši prosvetni delavci so 
šli na Dansko

Dne 30. septembra je odpotovala 
preko Jesenic na Dansko skupina 
petih prosvetnih delavcev iz Jugo
slavije. Skupina je gost danskega 
društva za mednarodno sodelovanje. 
Na Danskem bo ostala šest tednov. 
Seznanila se bo v tem času z dan
skim šolskim sistemom, metodo po
uka, z učnimi načrti in Ijudsko- 
prosvetnim delom. Iz Slovenije je 
član skupine tov. Zorn Jože, pred
sednik Združenja učiteljev Slove
nije.

MESTO LITIJA
V okviru »Zasavske knjižnice« je kot 

prvi zvezek izšla knjižica »Mesto Litija«. 
V knjižici so na straneh il2. do 15. po 
abecednem redu navedeni pod naslovom 
Pomembne osebnosti razni kulturni de
lavci, ki so se v Litiji ali okolici rodili, 
pri nas živeli in delovali. Ko sem prebral 
ta seznam, sem opazil, da je pisec žal 
pozabil uvrstiti med navedene kulturne 
delavce ime pokojnega tovariša Ro
stoharja Draga, ki ga pozna sleherni 
starejši Litijčan, saj je živel v Litiji pre
ko 20 let.

Tov. Rostohar se je rodil 1. I8186 na 
Pijavskem, okraj Krško. Služboval je 
na osnovni šoli v Litiji kot njen upra
vitelj od 1. 1926 do 1946, ko je bil upo
kojen. Med vojno ga je okupator izgnal 
v Srbijo. Takoj po vrnitvi v službeni 
kraj se je z vso vnemo zopet lotil dela 
v šoli. Od leta 1)945 do jeseni 1949, je 
deloval tudi na Šoli za učence v gospo
darstvu kot predavatelj in upravitelj.

Neozdravljiva bolezen ga je 2. VI. 
11990 spravila v prerani grob. — Pokojni 
Rostohar se je uspešno uveljavljal zla
sti kot dober sadjarski strokovnjak. Po 
svojem delu v praksi in po svojih stro
kovnih predavanjih je bil znan v Litiji 
in širni okolici. Za njegova predavanja 
je bilo med našimi sadjarji vedno veliko 
zanimanja. Ž. M.

IZ ŠOLSKE PRAKSE
Prispevek k anketi 

o V. razredu
Vprašanje, ali je potrebno uvesti zo

pet peti razred ali ne, še ni rešeno. O 
tem je razpravljal zbor upraviteljev in 
ravnateljev v Mariboru, sindikat pred
metnih učiteljev in profesorjev želi mne
nja posameznih učiteljskih kolektivov. 
Dobro je, da se o tako važnem vpraša
nju našega šolstva razpravlja podrobneje. 
Mnenja posameznih starejših praktikov- 
pedagogov so različna. Eni so za, drugi 
proti, večina jih je pa za to, da je peti 
razred potreben. Utemeljitve so različne: 
učni uspehi v I. razredu nižje gimnazije 
so zaradi tega tako slabi, ker da kriterij 
ocenjevanja v IV. razredu osnovne šole 
ni dovolj v skladu z zahtevnim učnim 
načrtom, dasi vsi vemo, da razrednik IV. 
razreda ne more delati čudežev, če ni 
kriterij ocenjevanja od I. razreda dalje 
skozi vse razrede enoten. Slišali so se 
očitki, da predmetni učitelji in profesorji 
v I. razredu gimnazije preveč predavajo, 
a premalo razlagajo, da je prehod v ucm 
snovi iz IV. razreda osnovne šole v I. 
razred gimnazije preveč skokovit itd. Da 
ima vsak nekaj prav, da je nekoliko 
krivde i pri enih i pri drugih, to je 
skoraj jasno, toda glavni vzrok ni tu. Cu- 
je se tudi, da učenci IV. razreda po ve
čini niso razumsko dovolj razviti, da bi 
jim prišla predpisana učna snov tega 
razreda v meso in kri, da bi bilo ogrod
je, na katerega je treba zidati v gimna
ziji dalje, dovolj trdno. Mislim, da je 
tudi tu precej resnice. Dober, star^ šol
nik pa pravi, vse bi šlo, če bi ti učenci 
znali misliti. Misliti ne znajo, tega jih 
v osnovni šoli niso naučili. Preveč me
haničnega učenja, premalo izobraževanja 
mišljenja. Pa naj govore številke! Na 
nižji gimnaziji v Slov. Bistrici je bilo 
lani novovpisanih v I. razred 94 učencev. 
Od teh jih je prišlo 28 z odličnim uspe
hom. Izdelali pa so: 5 z odličnim, 9 s 
prav dobrim, 8 z dobrim, 3' z zadostnim,
8 z nezadostnim uspehom. — S prav 
dobrim učnim uspehom jih je bilo od 
teh 94 45. Izdelali so: 4 s prav dobrim,
9 z dobrim, M z zadostnim, 22 z neza
dostnim uspehom (1 ali 2 ali več slabih 
ocen). — Z dobrim učnim uspehom jih 
je bilo 21. Izdelali so: 1 s prav dobrim, 
2 z dobrim, 3 z zadostnim, 15 z nezadost
nim. Na gimnaziji so učili razen l pro
fesorja sami predmetni učitelji, kabineti 
na šoli so naravnost odlično založeni z 
učili, kriterij ocenjevanja ni bil prestrog, 
o vsakem učencu in vsaki oceni smo 
se prej temeljito pogovorili. Nasprotno, 
naš kriterij ocenjevanja bi lahko bil 
strožji. — Kaj povedo te številke? Re
kel bi, da vse in da je vsako nadaljnje 
razpravljanje nepotrebno. Številke, ki 
sem jih navedel, so najboljši dokaz, da 
tako stanje ni dobro, ni zdravo in da je 
zdravilo potrebno. Proti očitku nasprot
nih zagovornikov, da so slabega učnega 
uspeha krivi predvsem učitelji, se kar 
zavarujem. Pri kvalificiranih učnih mo
čeh, pri skrajnem trudu, volji in vest
nosti predavateljev v razredu, pri mno
gih roditeljskih sestankih, učnega uspeha 
v i. razredu naše gimnazije ob koncu 
šolskega leta pri pravični objektivni oce
ni nismo mogli zboljšati. —• So krivi 
učenci? Ne, niso, vsaj v večini prime
rov ne! Krivda je nekje drugod, in to 
moramo popraviti, sicer se bo ta vrzel 
vlekla še vedno dalje v višjo gimnazijo 
in še naprej. — Učni načrt je zakon, v 
vsakem razredu gimnazije ga je pred
vsem treba izpolniti, učenci pa misliti 
res ne znajo, tega jih iz raznih vzrokov 
osnovna šola ni naučila, jih ni mogla 
naučiti, saj vsak izkušenejši praktični 
Pedagog ve, da se otroku ravno v tej dobi 
Ul'—ii2 letnemu), po domače povedano

»odpre« in V. razred bi izpolnil to, kar 
temu učencu manjka za lažje in uspešno 
dojemanje učnega gradiva v gimnaziji. 
Otroci pridejo v I. razred gimnazije, 
znajo poštevanko, naštevajo mere in 
pravila, kako je treba deliti in podobno, 
pri enostavni uporabni nalogi pa obtiče, 
pravopisnih pravil ne znajo uporabljati, 
pravorečna pravila so jim tuja, zemlje
pisni pojmi nejasni. Ali napravimo z 
uvedbo V. razreda res korak nazaj? Mo
goče res, toda istočasno dva naprej. Ma
lo bo učencev, ki bodo šli iz 4. razreda 
v gimnazijo, pretežna večina bo šla v 
V. razred in nato v gimnazijo. V V. raz
redu se jim bo marsikaj »odprlo«, v 
nižji gimnaziji ne bodo več tako porazni 
učni uspehi in marsikatere šibkosti v 
vsem nadaljnjem študiju bodo zopet 
izginile. Naša pot gre v socializem in 
dolžnost nas vseh je, vzgojiti mladino 
tako in tako, da bo sposobna svoje na
loge, izvrševati čimbolj uspešno. Zato pa 
moramo najti prava pota in najboljši 
način, da to dosežemo. Ce smo storili 
napako,, jo pogumno odpravimo! Naivno 
je trditi, da z uvedbo V. razreda krčimo 
možnost splošne izobrazbe, nasprotno, v 
bistvu jo s tem le širimo. Resnici je 
treba pogledati v oči in napraviti to, kar 
je boljše. In starši sami, zreli in izku
šeni ljudje naj povedo svoje mnenje (pa 
saj so ga že). Ogromna večina se jih bo 
izrekla za to, da je peti razred nujen. 
Predmetni učitelji in profesorji nižjih 
gimnazij pa prav tako. Kaj pridobimo 
s V. razredom? Učencem, ki nameravajo 
študirati dalje v višji gimnaziji, damo 
trdno osnovo nadaljnjega študija, delo 
z njimi bo v mižji gimnaziji lahko in 
uspešno, dočim je sedaj često silno 
utrudljivo. Večina učencev ne bo študi
rala dalje, šli bodo v razne obrti, za 
katere se zahteva dva ali tri razrede 
gimnzije. Z 8 letno šolsko obveznostjo bo 
učenec dovršil tri razrede gimnazije. 
Kmečki sinovi, ki bodo ostali na zemlji 
doma, bodo pridobili v V. razredu mno
go tega, kar bodo v življenju potrebo
vali. Na učni načrt V. razreda bo treba 
seveda mnogo misliti, da bo v skladu s 
IV. razredom osnovne šole in prehodom 
na gimnazijo. š. L.

Beseda o učbenikih 
in zvezkih

Smo na začetku šolskega leta. Ka
kor vsakokrat, je tudi to pot vpra
šanje učbenikov in zvezkov zopet 
pereče. Priznati je treba, da smo v 
tem pogledu v marsičem uspeli in 
napravili izdaten korak naprej, ven
dar so še nekatere pomanjkljivosti.

V pogledu učbenikov se pojavlja
jo v glavnem trije večji nedostatki: 
na gimnazijah še ni učbenikov za 
vse predmete, učbeniki niso na raz
polago v dovoljnem številu takoj 
na začetku šol. leta, bistvena vse
binska razlika med učbeniki raznih 
izdaj. Kes je, da moramo iti v ko
rak s splošnim razvojem, vendar je 
pri nas nekako navada, da se vsaka 
nadaljnja izdaja učbenika od prejš
nje bistveno razlikuje. Ta raznoli
kost posameznih izdaj istih učbeni
kov zelo zmanjšuje praktično vred
nost učbenika. Ni ga skoraj učitelja, 
ki ne bi potožil o težavah in ovi

rah, ki -se srečuje., z njimi v raz
redu, kjer ima polovica učencev to, 
druga polovica pa drugo izdajo uč
benika (z drugim tekstom in dru
gimi borilnimi sestavki),. Poleg te 
ovire pri samem pouku pa ima raz
nolikost učbenikov tudi druge ne
ugodne posledice. Predvsem se že 
itak dragi učbeniki še bolj podraže 
in nove izdaje zahtevajo vse več 
tiskarskega materiala, saj učenci, 
oziroma starši posegajo po novih iz
dajah, stare pa zametujejo kot staro 
šaro.

Iz teh razlogov bi bilo priporoč
ljivo, da bi vsak učbenik vzdržal 
vsaj dve leti. V tem času bi tudi 
prestal kritično preizkušnjo in bi 
zlasti šolniki-praktiki lahko nabrali 
obilo koristnih opažanj za novo iz
dajo.

Pri zvezkih, ki so sedaj že skoraj 
v presežni količini na razpolago, pa 
pogrešamo ustrezajočo liniaturo za 
osnovno šolo. Učitelji-praktiki smo 
mnenja, da bi že lahko dobili 
zvezke z ustrezno predpisano linia
turo za posamezne učne stopnje in 
vrste pismenih nalog in vaj (štiri- 
črtni zvezki, lepopisnice itd....). 
Želeli bi tudi boljšo kvaliteto pa
pirja, posebej še v zvezkih za šolske 
naloge.

JABLANICA
Jablanica. Novi občinski ljudski 

odbor je dal v počitnicah popraviti 
v učilnici osnovne šole v Vrbovem 
tla, v okna so dali nove šipe in 
obnovili so odtok vode. — Želimo, 
da bi tudi v bodoče tako in še bolj 
skrbel odbor za našo šolo.

Prvi kongres geografov Slovenije
Na drugem zveznem kongresu 

geografov Jugoslavije lanskega sep
tembra v Makedoniji je bilo skle
njeno, naj se v obdobjih med posa
meznimi zveznimi kongresi vrše re
publiška zborovanja, kjer naj pri
haja do izraza predvsem specifična 
problematika posamezne republike. 
Gradivo, oziroma sklepi teh republi
ških kongresov naj obenem služijo 
za delovno orientacijo zveznim kon
gresom.

Nujnost in koristnost takih re
publiških zborovanj se je pokazala 
že na prvem kongresu slovenskih 
geografov, ki je bil pred nedavnim 
v Kamniku, kjer je prišla do veljave 
zlasti problematika šolske geografije 
in je bilo težišče dela ravno na njej, 
dočim se ta na zveznih kongresih ne 
more kaj prida uveljavljati.

Kongres je združil v tridnevnem 
živahnem in sproščenem delu okrog 
65 slovenskih geografov, kar je raz
meroma zadovoljivo število, ki pa bi 
bilo še večje, ako bi bila ravnatelj
stva šol obveščena tudi po uradni 
poti. Zborovanje se je namreč vršilo 
od 7. do 9. septembra, ko so profe
sorji že vezani na svoja službena 
mesta. Kongres je potekal tudi ob 
odsotnosti vodilnih dveh slovenskih 
geografov univ. prof. dr. A. Melika 
in dr. S. Ilešiča, ki sta prav v dneh 
našega zborovanja plula po Atlan
tiku, vračajoč se iz mednarodnega 
geografskega kongresa v Washingto- 
nu. Kongresu pa sta prisostvovali 
delegaciji geografov iz LR Hrvatske 
ter LR Bosne in Hercegovine, kar 
je vsekakor lep dokaz zanimanja za 
razvoj slovenske geografije.

Kongres je začel z delom pod 
predsedstvom prof. dr. R. Savnika.

Že ob prvem referatu prof. Zgo
nika iz Maribora »Geografska pro
blematika v srednjih šolah« se je 
razvila živahna diskusija, ki se je 
podaljšala celo na. popoldansko zase
danje. Dopolnjevali pa so ga še ko- 
referati prof. Veselka,, Kompareta in 
Radinje. Zadnji je nastopil z obsež
nim koreferatom, v katerem je ob
ravnaval, zlasti problem kadrovske 
politike in vzporedno s tem vpraša
nje učnih načrtov. Spričo obsežnosti 
in pomembnosti teh problemov je 
bila izvoljena posebna komisija, ka
teri nalaga kongres za nalogo, da 
preuči sedanjo razmestitev geograf
skega kadra in s tem v zvezi pre
trese študijski načrt geografije na 
univerzi in VPŠ. (O teh vprašanjih 
bomo še posebej poročali.)

Številna razpravljanja sprožena 
ob Zgonikovem referatu in ostalih 
koreferatih so nudila široko osnovo 
številnim sklepom, ki jih je sprejel 
kongres. To velja zlasti glede učnega 
načrta na srednjih šolah. Tako naj 
se v prvem razredu gimnazije izpu
sti pregledni opis kontinentov, ker 
je ta snov že itak v učnem načrtu

za II. in III. razred gimnazije ter 
nadomesti s kratkim geografskim 
pregledom Slovenije. Prav tako naj 
se prenese obravnavanje resničnega 
gibanja Zemlje na višji razred nižje 
gimnazije. V drugem in tretjem raz
redu gimnazije naj se uvede poto
pisno in drugo primerno geografsko 
literaturo kot obvezno čtivo. Prav 
tako je prišlo znova do poudarka, da 
naj se pri pouku v VI. in VII. raz
redu uveljavijo načela moderne eko
nomske geografije, kije do sedaj po
gosto še vedno le ekonomika posa
meznih dežel in držav. Prav tako je 
bila soglasno sprejeta zahteva, da se 
uvede geografija pri maturi vsaj kot 
fakultativni predmet in to v obsegu 
vse snovi višje gimnazije.

Sprejeti so bili nadalje tudi skle
pi o šolskih geografskih ekskurzi
jah kot sestavnem delu učnega na
črta. Prav tako pa tudi zahteva, da 
dobimo geografi čimprej specialno 
metodiko geografije. Dalje sklepi 
glede izpopolnjevanja učbenikov in 
njihove opreme, geografskih kart in 
kartografskih štampiljk. Pomemben 
je nadalje tudi sklep, naj geografi 
aktivno sodelujejo s taborniško orga
nizacijo in snujočo se počitniško 
zvezo (Ferijalni savez). Aktivni geo- 
grafi-pedagogi pa naj se nagrajujejo 
po možnosti v obliki brezplačnih vo
zovnic, ker bi se s tem najbolj omo
gočil dvig kvalitete pouka.

Na šolsko geografijo se je nana
šal tudi drugi referat prof. S. Kranj
ca »O problemih slovenske geograf
ske terminologije«, ki je prav tako 
zbudil živahno razpravljanje in po
kazal, da je tudi tu še marsikaj 
premalo razčiščeno.

Zelo poučno je bilo tudi preda
vanje prof. Kunaverja »O pripravi 
in izvedbi geografskih ekskurzij za 
dijake«, povezano hkrati z ekskur
zijo v Kamniško Bistrico, ki pa je 
bila zaradi slabega vremena žal 
precej skrčena.

Poleg teh referatov, ki so črpali 
iz srednješolske problematike, so se 
vmes vrstili še referati asist. Kle
menčiča »O geografiji Kamnika«, ki 
je opozoril na nekaj drobnih in 
aktualnih geografskih problemov. 
Asist. Gams je prikazal delo in smer
nice, v katerih poteka sodobno geo
grafsko preučevanje Slovenije, ka
terega vodi Geografski institut 
SAZU. Asist. Kokole pa je dal v 
referatu »O geografiji mestnih in 
kmetskih naselij« obilo pobud za 
tovrstno preučevanje pri nas. Na ta 
način se je na kongresu dokaj po- 
srečno prepletala pedagoška in znan
stvena problematika.

Tudi ob teh referatih oziroma 
njih diskusijah je bilo sprejetih več 
sklepov, ki se nanašajo večinoma na 
strokovno izobraževanje geografov 
in na znanstveno delo.

V celoti moremo reči, da je bilo 
delo kongresa uspešno. V. M.

Pomislimo na začetku šolskega leta, kaj 
naj prinese otrok v I. razred gimnazije
(Tov. Z. nam je poslala naslednji 

doips: »Kot učiteljica osnovne šole sem 
bila dodeljena na gimnazijo. Sele pri 
tem delu sem spoznala, kaj vse bi mo
rala dati mladini v osnovni. šoli. Ker se 
mi zdi, da je to širši problem, sem na
pisala k temu nekaj misli.«)

Vstopamo v novo šolsko leto, v 
dobo, ki zahteva od nas več poglob
ljenega in smotrnega dela, če hoče
mo uvesti našo mladino v življenje 
resničnega socializma. Z delom za ta 
smoter pa ne pričnimo šlele v višjih 
razredih ali celo v gimnaziji. Prič
nimo pri malčkih, ki so vstopili v 
popolnoma nov svet! Nadaljujmo v 
tem pravcu vseskozi in neopazno 
lahak jim bo prehod v gimnazijo.

Nedvomno je za to potrebna ve
lika ljubezen do dela; učiteljeva in 
učenčeva. Če bo učitelj že v prvem 
razredu osnovne šole znal privzgojiti 
mladini pravo veselje in ljubezen do 
dela, bo temelj postavljen. Že prvi 
razred mora biti zibelka otrokovega 
sodelovanja in samostojnosti v delu.

Prvi pogoj za tako sodelovanje in 
samostojnost je zavestna disciplina. 
Otroku jo moramo privzgojiti takoj 
prve dni. Morda bo komu pomagal 
polglasen govor, ki se ob najmanjši 
nepazljivosti -prekine in govori uči
telj le še z očmi. Nikdar pa ne go
vori glasneje, kot v navadnem živ
ljenju! Otrok se kaj hitro privadi 
taki govorici in že najmanjši šum 
je zlahka opaziti. Tudi otroci naj 
govore tako. Dobro pa je, da zahte
vamo nekoliko glasnejši govor — in 
to brezpogojno dosledno — če je

otrok pri tabli. Sploh naj otrok vse, 
kar piše na tablo, glasno govori. Pri 
tem pa lahko nadaljuje ta ali oni 
njegovih vrstnikov iz klopi. S tem 
bomo igraje vzdržali disciplino in bo 
že naša glasnejša beseda zadoščala 
v eventualno opozorilo.

Pri zavestni disciplini pa naj 
omenimo še dviganje rok. To je 
nepotrebna razvada. Saj vemo, da 
mora ves razred in vsak poedinec 
delati. Dviganje rok nas kaj rado 
zanese in na one, ki pozabijo delati, 
pozabimo še mi.

Takoj pa se pojavi nova naloga: 
učiti otroka že v prvih dneh šol
skega pouka — misliti. Tudi tukaj 
je nešteto priložnosti: kratka ugan
ka, dokončanje stavka, ugibanje mi
sli v stavku in še marsikaj so prvi 
napotki k otrokovi miselni samo
stojnosti. Ne zametujmo otrokovih 
vprašanj! Vse to se nam kmalu sto
tero poplača — otrok bo znal misliti, 
znal delati.

Naše šolsko delo je uokvirjeno v 
učnih načrtih. Mnogi pa pri teh po
zabljajo, kaj absolutno mora prine
sti otrok v prvi razred gimnazije:

1. Gladko smiselno črtanje! Pri 
nekaterih bi ob skrbni pažnji do
segli tudi estetsko branje.

2. Pravilno in j-asno izražanje v 
celih stavkih! Ne dovoljujmo učenja 
realij na pamet! Zahtevajmo prosto 
pripovedovanje!

3. Kar otrok pove, mora znati 
pravilno napisati! Poznati mora po
jem stavka! Pisava naj bo čitljiva!

Spominu
dr. Frana Ramovša

Slovenski kulturni Panteon je 
sprejel vase srce moža, ki je kot 
vreden naslednik naših velikih sla
vistov Miklošiča, Oblaka in Škrabca 
posvetil vse bogastvo svoje osebno
sti, vso doslednost svoje misli, ves 
polet svoje domišljije, ves napon 
svoje jeklene volje študiju, rasti in 
časti slovenskega jezika.

Skoraj dvajset let je po smrti 
Vatroslava Oblaka slovenistika živo
tarila malone samo od etimologizi- 
ranja in toponimiških razprav. Tako 
je bilo delo slovenistov nekakšen 
znanstven pouk, razmetan po mno
gih publikacijah in celo po platni
cah. Dozorevala pa je vedno bolj 
potreba po novih metodah, po sin
tezi, po sistemu. Med prvo svetovno 
vojno pa so se pričele pojavljati v 
Jagičevem »Arhivu« razprave dr. 
Franca Ramovša, ki so vzbudile 
splošno pozornost.

Po prvi svetovni vojni, ko smo 
končno dobili dolgo pričakovano 
univerzo, je ta mladi učenjak bi
strega duha, čuteče duše, učenjak, 
zaljubljen v svoje znanstveno delo, 
stopil na čelo slovenistike. V lucid
nem duhu dr. Frana Ramovša so se 
zlili kritično pregledani izsledki slo
venistike in se izkristalizirali v krep
ko in lepo oblikovan sistem. Ra
movš je odprl mladim generacijam 
slovenistov, ki so mu navdušeno 
sledile in ga priznavale za svojega 
znanstvenega vodjo, cela področja 
lingvistike, ki so bila dotlej nič ali 
premalo obdelana in neznana: slo
venski jezik v prvih stoletjih po 
naselitvi Slovencev v Vzhodnih Al
pah, jezik Brižinskih spomenikov, 
nastanek slovenske jezikovne indivi
dualnosti, evolucija slovenskih sa
moglasnikov in soglasnikov, sloven
ska morfologija, slovenski naglas, 
slovenski dialekti. Iz neumornega 
snovanja mladega Ramovša je zra- 
stla Historična gramatika 
slovenskega jezika (izšla 
Konsonantizem in Dialekti, ostalo je 
še v rokopisu). Epohalen dogodek! 
Slovenski jezik, končno znanstveno 
prikazan v vseh svojih razvojnih 
stadijih in fazah, je stopil enakovre
den v vrsto drugih kulturnih jezi
kov. Nekatere razvojne posebnosti, 
ki jih je očrtal Ramovš, so bile na 
področju splošne lingvistike narav
nost dogodek. Piscu teh vrstic je iz 
osebnega doživetja znano visoko 
mnenje, ki ga je imel o Ramovše
vem delu tak učenjak svetovnega 
slovesa kot je bil rajnki Antoine 
Meillet.

Iz globokih spoznanj, ki si jih je 
Ramovš pridobil v decenijih svojega 
znanstvenega iskanja, analize in sin
teze, je zraslo tudi vse njegovo kas
nejše delo: Kratka zgodovina slo
venskega jezika (1936), Dialektolo
ška karta slovenskega jezika (1931), 
Karta slovenskih narečij (1935), Bri- 
žinski spomeniki (1928).

Kdor je osebno poznal dr. Franca 
Ramovša, je gotovo cenil njegovo 
dobro srce, ki je čutilo z vsakim 
poštenim človekom, moral pa ga je 
tudi občudovati kot organizatorja in 
inspiratorja. Kot tak je znal zbirati 
krog sebe sodelavce in jim vlivati 
navdušenje in pogum, znal pa jim je 
tudi bistro pokazati edino pravo pot. 
Rezultat tega znanstvenega realizma 
združenega s praktičnim smislom so 
že izvršena, ali tekoča dela Sloven
ske akademije znanosti in umetnosti, 
za katera je dal Ramovš pobudo kot 
njen predsednik oziroma upravnik 
njenega Instituta za slovenski jezik: 
Slovenski pravopis (1950), Slovar 
slov. knjižnega jezika, Opisna slov
nica slov. knjižnega jezika. Historič
na gramatika, historični in etimolo
ški slovar, onomatični slovar, topo
grafski slovar, lingvistični atlas, 
zbornik dialektičnih tekstov.

Iz tega bogatega prekipevajočega 
dela ga je iztrgala neizprosna logika 
prirode. Izguba je za nas tem bolj 
boleča, čim bolj znamo ceniti resnič
no vrednost Ramovševe znanstvene 
osebnosti, njegove razgledanosti in 
njegovih človeških odlik. Odšel je 
sicer, vendar je zasejal toliko zlatih 
semen, da bo naša kultura ohranila 
njegovo ime v neizbrisnem spominu.

J. P. * 1 2 3 4 5

4. Spomin mora imeti uslužen. 
Zato čim več pesmi in leposlovnih 
odstavkov na pamet!

5. Vešč mora biti štirim osnov
nim računskim operacijam. Pošte
vanka naj mu bo igrača!

Če bo prinesel otrok vsaj to v 
prvi razred gimnazije, ne bo občutil 
prav nobenega prehoda in mu bo 
delo tudi v gimnaziji lahko.

*

Sedaj pa še beseda o učitelju 
samem.

Dobro vemo, koliko je odvisen 
kvalitetni pouk od osebe. Zato ne 
moremo mimo najvažnejšega:

1. Zaživi in živi z razredom!
2. Ne prihajaj nepripravljen v

razred! Nikdar ne vprašaj: »Kje
smo zadnjič ostali?« .Že samo to 
vprašanje ti lahko poruši vse.

3. Ne zamudi v vsem l-etu niti 
ene minute dragocenega učnega 
časa!

4. Vsako snov podajaj nazorno, v 
slikah, shemah, skicah, barvah in 
prav posebno važnost polagaj na po
snetke v točkah.

5. Bodi predan mladini v delu in 
ljubezni do nje!

6. Bodi mladini svetal vzgled v 
vsem svojem delu in življenju!
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Navodila za ureditev in določitev honorarnih
prejemkov

Svet za prosveto in kulturo LRS je 
dal glede honoriranja honorarnih usluž
bencev v prosvetni stroki svojim orga
nizacijskim enotam naslednja navodila: 

Za enotno ureditev prejemkov že 
zaposlenim honorarnim uslužbencem in 
za določitev istih uslužbencem, ki bodo 
honorarno zaposleni, dajemo začasno do 
objave natančnejših predpisov o hono
rarni službi, ki jih bo po 3. odstavku 
»3. člena Uredbe o nazivih in plačah 
uslužbencev v prosvetno-znanstveni služ
bi oziroma 2. odstavka 50. čl. Uredbe o 
nazivih in plačah uslužbencev državnih 
organov predpisal Svet za znanost in 
kulturo Vlade FLRJ v sporazumu s pred
sednikom Sveta za zakonodajo in iz
gradnjo ljudske oblasti Vlade FLRJ in 
ministrom za finance FLRJ oziroma 
Svet za zakonodajo in izgradnjo ljudske 
oblasti Vlade FLRJ, naslednje navodilo:

Honorarno zaposlenim uživalcem po
kojnim v prosvetno-znanstveni službi 
s polno učno obveznostjo je višino ho
norarja urediti oziroma določiti tako:

a) vzgojiteljem, učiteljem iir stro
kovnim učiteljem v mesečnem znesku 
din 110.500.— (X. plačilni razred);

b) predmetnim učiteljem v mesečnem 
znesku din 11.500.— (IX. plačilni razred);

c) profesorjem srednjih šol v me
sečnem znesku din 12.500.— (VIII. plačil- 
ni razred).

Ti uslužbenci prejemajo honorarne 
prejemke tudi v času počitnic.

II.
Uživalcem pokojnin, honorarno za

poslenim za opravljanje poslov nazivov 
po temeljni uredbi o nazivih in plačah 
uslužbencev državnih organov, po pra
vilniku o nazivih in plačah pisarniških 
uslužbencev, po pravilniku o nazivih in 
plačah uslužbencev v finančni službi itd. 
s polnim rednim delovnim časom, je 
urediti oziroma določiti višino honorar
ja po zadnjem razredu dotičnega naziva, 
katerega delo opravljajo, če poverjeno 
jim delo opravljajo z normalnim učin
kom in normalno intenziteto dela.

Primer: Bivši honorarni uslužbenec 
za opravljanje poslov nižjega komercia
lista (sedaj po novi uredbi »pristava«), 
ki ima popolno srednjo šolo, dobi ho
norar XIII. plačilnega razreda, t. j. dm 
7800.—, honorarni uslužbenec za oprav
ljanje poslov upravnega referenta (se
daj po novi uredbi »referenta«), ki ima 
fakultetno izobrazbo, pa honorar X. (de
setega) plačilnega razreda din 10.800.—.

Ce dela prvi (honorar, pristav) n. pr. 
le 4 ure dnevno, bo dobil štiri sedmine 
od T800.— din , f. j. 4450.— din, zaokro
ženo navzgor 4460'.— din, če dela drugi 
(referent) 5 ur dnevno pa pet sedmin 
10.500.— din, t. j. 7000'.- din.

III.
Uživalcem pokojnin v prosvetno - 

znanstveni službi, ki ne bodo imeli polne 
učne obveznosti, se jim določi honorar 
v pavšalnem mesečnem znesku tako: 

a) vzgojiteljem, učiteljem in strokov
nim učiteljem:

za F— 2 tedenski uri din 950
za 3— 4 tedenske ure din 1910.—
za 5— 6 tedenskih ur din 21860.—
za 7—8 tedenskih ur din 3820.—
za 9—410 tedenskih ur din 4770.—
za il—H2 tedenskih ur din 3730.—
za 13—114 tedenskih ur din 6680.—
za Ii5—16 tedenskih ur din 7640.—
za 17—18 tedenskih ur din 8590.—
za 19—20 tedenskih ur din 9540 —
c) predmetnim učiteljem:
za 1— 2 tedenski uri din 1040.—
za 3— 4 tedenske ure din 2030.—
za 5— 6 tedenskih ur din 3:140.—
za 7— 8 tedenskih ur din 4180.—
za 9—10 tedenskih ur din 5230.—
za 11—12 tedenskih ur din 6270.—
za 18—<M tedenskih ur din 7320.—
za 15—116 tedenskih ur din 8360.—
za 17—4'8 tedenskih ur din 9410.—
za 19—20 tedenskih ur din 19450.—

c) 'profesorjem srednjih šol:
za 1'— 2 tedenski uri din 1140.—
za 3— 4 tedenske ure din 2279.—
za 5— 6 tedenskih ur din 34110.—
za 7— 8 tedenskih ur din 4540.—
za 9—10 tedenskih ur din 5.680.—
za -Ul—12 tedenskih ur din 6820.—
za 113—14 tedenskih ur din 7980.—
za 15—10 tedenskih ur din 9090.—
za 17—18 tedenskih ur din 19240.—
za 19—20 tedenskih ur din 113i60.—

IV.
Honorarno zaposlenim pripravnikom- 

začetnikom (študentom itd.) v prosvetno- 
znanstveni službi je določiti honorar v 
odstotku začetne plače dotičnega nazi
va, katerega delo opravljajo z ozirom 
na število tedenskih učnih ur.

Pri preračunavanju za odstotne pla
če se računa polna učna obveznost 22 
tedenskih ur.

V.
Rednim (aktivnim) uslužbencem v 

prosvetno-znanstveni službi, ki bodo 
honorarno poučevali preko predpisanih 
obveznih tedenskih učnih ur v svoj .h 
organizacijskih enotah ali na drugih 
organizacijskih enotah, jim je honorar 
določiti v "/o svojega plačilnega razreda 
z ozirom na število honoriranih teden
skih učnih ur. ____________________ _

MILOŠ TAJNIK, 65 letnik, 45 let 
službovanja, odhaja v pokoj

Malo je starejših prosvetnih delav
cev od Maribora in Celja tja v Savinj
sko in Šaleško dolino, ki ne bi poznali 
učitelj a-veterana, šol. upravitelja v Slov. 
Bistrici Miloša Tajnika, ki odhaja sedaj 
s 45 leti službe v zasluženi pokoj. Je 
sin kmečkih staršev, oče je bil tudi go
stilničar in Savinjčani dobro poznajo 
nekdanjo prijazno gostilno pri »Basistu« 
v Družmirju. Tam je bil rojen Miloš 
pred 65. leti. Prvo njegovo učiteljsko 
mesto je bil Šentjanž na Vinski gori, 
nato je služboval v Šoštanju od 1. 1909 
do 1927, od koder je hodil več let po
učevat še na podružnico v Ravne. V Šo
štanju je vodil 15 let čitalniški ipevski 
zbor, bil je prvi pevovodja Svobode. Od 
1. 1927 do 1952 je služboval v Slov. Bi
strici. Tu je bil starosta Sokola, pred
sednik učit. društva, 1. 194)1 je bil iz 
službe odpuščen ter je bil nekaj časa 
v službi pri cestnem podjetju. Ves čas 
okupacije pa predsednik ilegalnega od
bora OF, vodil terenske sestanke in držal 
zvezo s kurirji s Pohorja. Po osvobo
ditvi je postal prvi žu<pan mesta Slov. 
Bistrica, bil z nasveti in z delom v po
moč vsem množičnim organizacijam, še 
sedaj je načelnik PAZ. Tov. Tajnik slavi 
letos kar več jubilejev: star je 65 let, 
ima 45 let službene dobe, 25 let je v 
Sl. Bistrici in obhaja 49 letnico poroke. 
Prezidij Narodne skupščine ga je bil 
odlikoval z ordenom dela III. razreda 
ter z redom zasluge za narod, IOOF pa 
za požrtvovalno delo pri izgradnji socia
lizma. Ob upokojitvi pa je prejel od 
OLO Maribor-okolica priznanje in za
hvalo za 45 letno vestno in uspešno de
lovanje. . .

Tov. Tajnika Slov. Bistrica ceni in 
spoštuje, prosvetni delavci mu pa k 
vsem mnogim jubilejem čestitamo in 
želimo še mnogo let ter v njih same 
lepe in mirne dneve. Š. L.

Primer: Profesor srednje šole v VI. 
plačilnem razredu s plačo din 15.000.—, 
nonoramo zaposlen na drugi ustanovi 
(ali na domači ustanovi nad 24 ur teden
sko) za 7 do 8 ur tedensko, bo dobil 
honorar: 15.000 X 8 : 22 = 5454 din zaokro
ženo navzdol je din 5460.— mesečno.

Za honorarno poučevanje na drugi 
ustanovi je potrebno poprejšnje dovo
ljenje starešine organizacijske enote, 
kjer je uslužbenec v redni službi.

VI.
Ostalim honorarnim uslužbencem s 

polno zaposlitvijo (edini poklic) je dolo
čiti honorar v višini kakor rednim 
uslužbencem po predpisih službi odgo
varjajočih uredb in pravilnikov, upo
števajoč pri tem vse pogoje, ki jih ured
ba ali pravilnik določa za redne usluž
bence (izobrazbo, leta službe - prakse v 
isti stroki itd.).

Ce tak honorarni uslužbenec ne dela 
poln redni delovni čas, se mu določi ho
norar v °/o kakor uslužbencem pod II. 
zadnji odstavek.

«VII.
Za vse honorarno nastavljene usluž

bence velja obojestranski odpovedni rok 
14 dni.

VIII.
Ze polno zaposlenim uživalcem po

kojnin in ipolno zaposlenim honorar
nim uslužbencem z edinim poklicem je 
urediti prejemke po novem plačilnem 
sistemu z veljavnostjo od 1. aprila 1952 
in jih je obračunati tako, kakor so bili 
preračunani rednim uslužbencem po 53. 
členu uredbe o nazivih in plačah usluž
bencev v prosvetno-znanstveni službi 
oziroma po 77. čl. temeljne uredbe o 
nazivih in plačah uslužbencev državnih 
organov.

Ce bodo imeli večje prejemke od red
nih prejemkov, ki so jih imeli na dan 
31>. III. 1952 (plača — zaslužek — honorar) 
skupaj z nadomestilom za živilske bone 
in denarno vrednostjo industrijskih bo
nov in drugih prejemkov, se jim do 1. 
avgusta 1952 izplača 50e/o te razlike, če 
bi pa bili prejemki manjši od prejem
kov na dan 31. III. 1952, obdržijo še 
nadalje stare prejemke.

IX.
V honorarno službo se uslužbenci 

sprejemajo z odločbo ali pogodbo.
Osnova za izdajo odločb za honorar

no zaposlene uslužbence v prosvetno- 
znanstveni službi je 2. člen in 1. odsta
vek 33. člena uredbe o nazivih in pla
čah uslužbencev v prosvetno-znanstveni 
službi, za ostale honorarne uslužbence 
pa 3. člen in 1. odstavek 50. čl. temelj
ne uredbe o nazivih in plačah uslužben
cev državnih organov.

OB ROBU K PEDAGOŠKEMU TEČAJU
Obiskoval sem pedagoški tečaj, ki se 

je vršil od 25. do 31. avgusta 1952 v Ma
riboru. Slišal sem v nizu predavanj, da 
šola zaostaja za razvojem našega ljud
stva, da šolniki še nimajo pravilnega sve
tovnega nazora, da tiskajo pri nas slabe 
učbenike, šolnikom očitajo zaljubljenost 
v zahod, nepravilno ocenjevanje učen
cev, pomanjkljive snovne in metodične 
priprave, premalo ljubezni do predmeta, 
ki ga posredujejo in do učencev, kate
rim posredujejo znanje in jih s tem 
vzgajajo. To so dominantne misli, ki sem 
jih povzel na tečaju tako, kakor so se 
predavanja vrstila. In to so dejstva. 
Morda je ta rezime prestrog in se ne 
nanaša na naše celotno šolstvo, temveč 
le na poedine primere, ki so jih upo
rabili predavatelji in predhodno skrbno 
zbrali ter nam s tem orisali, kako se ne 
sme delati. Ni mogoče ne omeniti dra
gocenih napotkov, ki smo jih dobili za 
izboljšanje dela v učilnicah, kako lahko 
z malo iznajdljivosti in veliko dobre vo-v 
Ije premagujemo navidez ogromne ovire, 
kakor n. pr. pomanjkanje učil, sredstev 
za njih nabavo in drugo. Teh napotkov 
se bodo s pridom posluževali številni slu
šatelji tečaja in jih prenesli širom po 
naši republiki. Vsilila so se mi vpraša
nja. — Da-li bo delo v učilnicah po 
tečaju drugačno, t. j. boljše? Da-li zado
stujejo tečaji za dosego tega smotra? 
Kakšne so želje učiteljev, kakšne .potre
be in težkoče pri delu? Odgovor sem do
bil v diskusiji, in sicer v tisti živahni, 
prisrčni in sproščeni diskusiji, ki se je 
razvila na hodniku med odmorom, ko 
sem se /priključil eni, drugi in tretji sku
pini tečajnikov ter istočasno prisluškoval 
četrti in peti. Iz te diskusije posnemam 
sledeče, kar je verjetno ostalo skrito 
vodstvu tečaja:

Celotni prerez našega šolstva je za
enkrat še nezadovoljiv, na kar je ne- 
dvomljivo opozoril pedagoški tečaj. Ne
dvomno je tečaj nakazal nekoliko naj
bolj perečih vprašanj za zboljšanje obli
kovanja značaja naše mladine, za dosego 
onega osrednjega smotra, ki si ga želimo 
vsi, t. j. da naj se naša mladina razvije 
v ljudi z značajem ponosnega in zaved
nega socialističnega človeka. Se pred 
kratkim smo smatrali, da je pri tem 
prizadevanju edini odgovorni činitelj, 
učitelj. No, danes smo že toliko napre
dovali, da priznamo vpliv doma, ulice 
in drugo, kar moramo upoštevati pri ob
likovanju značaja. Čeprav je učitelj 
osrednja osebnost pri tem delu, so zu
nanji vplivi pogostokrat neljubo močni. 
Zato si moramo vsi prizadevati, da nu
dimo šolnikom čim večjo pomoč.

Velikega pomena je vzgoja staršev 
naše mladine, t. j. staršev, ki ali ne ču
tijo svoje odgovornosti za razvoj svojih 
otrok, ali pa so še obremenjeni z mi
selnostjo preteklosti in ovirajo napred
nemu učitelju njegovo delo. V tem po
gledu je že veliko storjenega. Tako dnev
niki kakor tudi ostalo časopisje se peča 
z vzgojnimi problemi in nudi staršem 
dragocene napotke za razumevanje mla
dih bitij, katerim so podarili življenje. 
Zaželeno bi bilo, da vnema urednikov 
ne opeša.

Veliko smo že čitali in pisali o vlogi 
filma. V tem pogledu bi lahko storili 
veliko več. Vse preveč skrbimo zato, da 
je čim več sedežev zasedenih, vse pre
malo pa zato, kaj mladina vidi in kakšne 
so posledice filma pri oblikovanju mla
dine. Tudi vprašanje tiska je (kot po
moč učitelju) zelo važno. Veliko je bilo 
že napisanega tako v resnem, kakor tudi 
v šaljivem tisku, preveč karikatur je 
bilo že narisanih, večkrat se je dotaknil 
tega vprašanja tudi naš radio, pa so 
vkljub temu knjige le predrage. Založbe 
sanirajo svoje finance s publikacijami, 
ki jih najlaže spravijo v denar.^ Razu
memo težave, ki jih imajo založniki s 
plačevanjem akumulacije tudi na ne
prodane naklade, ne razumemo pa, da 
je izbrana pot edina in pravilna. Manjša 
škoda bi bila zapreti eno založbo, kajti 
takšne injekcije, ki jih potrebujejo za 
življenje, so vsekakor predrage. Ce bi 
se založbe zavedale, da so zelo važni so
cialistični organi, bi morale najti drugo 
pot.

Še neprimerno važnejši so učbeniki, 
kot pomoč učitelju. Na pedagoškem te
čaju v Mariboru je predavatelj mojstr
sko dokazal, da mora učitelj obravna
vati snov, ki sicer ni predvidena po uč
nem načrtu, zahteva jo pa učilnica. In 
ta snov mora biti v učbeniku. Drugi pre
davatelj uporablja dve uri zato, da bi 
opozoril na pomanjkljivosti novega uč
benika (za osnovne šole) ki ga je milo 
označil kot »manj zadovoljivega«. Vsi
ljuje se vprašanje, zakaj tiskajo pomanj
kljive učbenike, ki so učitelju bolj v 
breme kot pa v pomoč. Da-li je kriv 
nesposoben avtor, malomaren recenzor 
ali so pa drugi činitelj i? U ver j en sem, 
da avtor svoje delo preden ga ponudi 
založbi, nekoliko let preizkuša v učilnici, 
ga dopolnjuje in popravlja. Ce imam 
prav, zakaj ni avtor napisal nekaj ustre
zajočega kar bi bilo ^ učitelju pri po
uku v resnično pomoč, še bolj pa di
jaku? Dijak bo tako knjigo spoštoval in 
vzljubil. Zakaj moramo dijake opozar
jati na pomanjkljivosti učbenika? Zato, 
ker mora biti učbenik po mišljenju za
ložbe čim krajši, papirja čim manj, kli
šejev nič! Režija (stavek, tisk, vezava) 
se porazdeli na majhno naklado, ki jo 
premore majhen narod. Edino taka knji
ga ni predraga, stroški za tisk padejo v 
breme učencev, katerim pa je knjiga 
tudi sama breme in ne učbenik. Dober 
učitelj se bo knjige izogibal (v tem pri
meru bo ostala knjiga v knjigarnah) ter 
si pomagal z diktiranjem. Slab učitelj se 
je bo oprijel in svoje neuspehe zvalil 
na knjigo (v tem primeru ni dosegla 
svojega smotra). V tem pogledu so raz
prave odveč, nepotrebne so karikature,

neumestna opravičila, temveč je potreb
no pomagati takoj in temeljito, ne da 
bi izgubljali čas. To je zahteva naše 
mladine. Še vedno je naša socialistična 
skupnost našla sredstva za pomoč, kjer 
je bila potrebna, tako jo bo našla tudi 
v tem primeru. Vsaj za tisk učbenikov 
mora prevzeti del stroškov država in to 
takoj brez vsakega odlaganja. Takoj za
to, ker mladina neprestano — brez odla
ganja — raste in se izgubljeno leto ne 
more več nadomestiti. Intervencija dr
žave v finansiranju učbenikov je že pe
reče in neodložljivo ter jo vsi pričaku
jemo v najkrajšem času.

To sem povzel med živahno, spro
ščeno in prisrčno diskusijo v odmorih 
na pedagoškem tečaju v Mariboru.

Deka

Ustanovni kongres združenja uči
teljev Jugoslavije

*
Ustanovni kongres združenja pro
fesorjev in predmetnih učiteljev 

Jugoslavije
Pod tema naslovoma je izšla bro

šura z gradivom obeh kongresov. 
Brošura ima naslednjo vsebino:

Besede tovariša Tita učiteljem in 
profesorjem.

Pozdravna beseda tovariša Rodoljuba 
Colakoviča.

Pozdravi predstavnikov družbenih or
ganizacij.

Referat Milosava Mijuškoviča. 
Diskusija o referatu.
Statut Združenja učiteljev Jugo

slavije.
Resolucija o nalogah Združenja uči

teljev.
Resolucija glede vprašanja o Trstu. 
Telegrami.
Sestav vodstva Združenja učiteljev 

Jugoslavije.

Pozdravni govor tovarišice Mitre 
Mitrovič.

Referat Milivoja Uroševiča.
Diskusija o obeh referatih.
Referat Mirka Paprenice.
Statut Združenja (profesorjev. 
Resolucija o nalogah Združenja pro

fesorjev.
Telegrami.
Sestav vodstva Združenja profesor

jev in predmetnih učiteljev.

Kako je to mogoče?
Na nižji gimnaziji, kjer poučuje 

pisec članka, je 6 oddelkov s 30. 
urami zgodovine in zemljepisa. Za 
poučevanje teh ur sta bila na raz
polago 1 geograf, ki je obenem rav
natelj zavoda in 1 zgodovinar. Ta 
bi moral pri normalni zaposlitvi po
učevati še 7 do 9 ur nemščine, kar 
je razumljivo in v redu. Zavod pa 
je nujno potreboval strokovnjake za 
slovenščino, biologijo, telovadbo in 
še nekaj. Ravnatelj in omenjeni zgo
dovinar pa sta se močno začudila, 
ko je bil šoli dodeljen še 1 zgodo
vinar. To vsekakor ni v skladu z 
ugotovitvijo prof. Staneta Melihar- 
ja, da manjka na nižjih gimnazijah 
še 73 zgodovinarjev in geografov. 
Mislim, da imam prav, če trdim, da 
to ni v prid niti zgodovinarjema, ki 
se bosta morala koncentrirati pred
vsem na poučevanje tistih predme
tov, ki ne spadajo v njuno stroko, 
niti dijakom, ki pri teh predmetih 
ne bodo mogli dobiti vsega, kar bi 
morali. O. M.

Mnogo prošenj in želja je bilo 
med učiteljstvom ob letnih preme
stitvah. Razlogi za premestitev so 
bili bolj ali manj tehtni. Skoraj 
vsakdo je imel pred seboj le svoje 
težave, malokdo se je oziral na po
trebe v okraju zlasti pa na potrebe 
šole in otrok. Kdor je pregledoval 
prošnje je moral imeti občutek, da 
so šole zato, da so tam nameščeni 
prosvetni delavci, ne pa zato, da se 
tam vzgaja mladina.

Za premestitev so prosili ljudje, 
ki se nameravajo poročiti, ljudje, ki 
bi se radi dalje izobraževali, dalje 
oni, ki so preveč oddaljeni od kul
turnih centrov, pa oni, ki so predaleč 
od staršev.

Nešteto je težav, ki jih morajo 
prosvetni delavci premagovati na 
deželi. Primanjkuje jim primernih 
stanovanj, nimajo urejene prehrane, 
vsa teža kulturnega in političnega 
življenja je na njihovih ramah. Le 
redki so oni, ki se zavedajo, da je 
njihov poklic odgovoren, da je v 
njihovih rokah tudi usoda naroda, 
da je od njih v največji meri odvisna 
bodočnost naše socialistične države. 
Mnogi še danes nočejo razumeti, da 
je mladina na deželi prav tako želj
na znanja in če je ponekod zaosta
lost med ljudmi še vedno velika, da 
je zato odgovornost prosvetnega de
lavca tem večja, da je prosvetni de
lavec dolžan prav tam pomagati, 
bolj kot v kulturnem centru, kjer 
vloga prosvetnega delavca ni tako 
velika, ker ga delno razbremenjuje 
odgovornosti Ljudska prosveta in 
druge ustanove.

Saj so prosvetni delavci tudi 
ljudje z raznimi težavami in želja
mi, toda le premalokdaj znajo pod
rediti svoje osebne interese intere
som skupnosti.

Pa ne vsi! Prav te dni se je ja
vila tov. S. H. s sledečim pismom:

»Sporočam, da sem nastopila 
službo na novem službenem mestu

v Vuzenici. Svoje osebne zadeve, 
zaradi katerih sem prosila za preme
stitev, sem uredila tako, da me ne 
bodo ovirale pri delu in bom lahko 
ostala tu. Zdaj šele razumem, koliko 
težav premaguje učiteljstvo na šo
lah, kjer ni dovolj učnih moči in 
zadovoljna sem, da bom lahko pri 
tem pomagala.«

Tako piše tovarišica, ki je doma 
z Blejske Dobrave in ima težko bol
no mater.

Tovarišica je razumela vzvišeni 
poklic prosvetnega delavca.

M. G.

SOLSTVO NA GOSPODAR
SKI RAZSTAVI V CELJU

V okviru prireditev in proslav za 
500-letnico mesta Celja je bila v času 
od 30. avgusta do 15. septembra Gospo
darska razstava, na kateri je bilo zasto
pano tudi šolstvo. Za razstavišče je slu
žila II. osnovna šola, kjer je v eni izmed 
učilnic dobila svoj razstavni prostor tudi 
šolska razstava.

Šolska razstava je prikazala pred
vsem zgodovinski razvoj šolstva od prvih 
početkov do danes in to šolstva kot ce
lote in še vsake šole posebej. Zastopane 
so bile osnovne šole, gimnazije, ekonom
ska šola, šole učencev v gospodarstvu, 
dočim smo pogrešali po osvoboditvi na
stale industrijske šole. Razstavljeni ma
terial je obsegal med drugim slike po
slopij, ki so v davnini služila v šolske 
namene, dalje slike šolnikov in drugih 
mož, ki so si stekli zaslug za povzdigo 
šolstva, slike učiteljskih zborov in dru
ge, ki izpričujejo šolsko dejavnost. Na
dalje so se zvrstile kronike, domoznan
ske knjige ter drugi tpisani in tiskani 
šolsko-zgodovinski dokumenti. Današnje 
stanje šolstva pa so prikazovale razne 
sheme, skice, grafikoni, po katerih smo 
dobili predstavo o velikem razmahu 
šolstva zlasti pa o silnem dvigu šte
vila šolske mladine. Tako imajo štiri 
šole — dve osnovni in dve gimnaziji — 
vsaka po okrog 1000 učencev. V zvezi 
s tem je bila ponazorjena nujnost vpra
šanja novih prostorov; potrebne so tri 
nove šolske zgradbe in to za III. gim
nazijo, III. osnovno šolo in za razne 
vrste gospodarskih šol.

Šole in vzgojne ustanove so razsta
vile ipismene in druge izdelke svojih go
jencev, ki so prikazali delo učeče se 
mladine.

Razstava se je na častnem mestu od
dolžila spominu borcev za svobodo in 
žrtvam nacističnega nasilja iz vrst šol
nikov in dijakov.

Pedagoški tisk in organizacija šolni
kov sta prav tako dobila svoje mesto na 
šolski razstavi, saj je prav Celje v tem 
pogledu odigralo pomembno in včasih 
tudi pionirsko vlogo. Tako nas je raz
stava poučila, da je »Popotnik«, prvi 
slovenski pedagoški list, izšel v Celju in 
je bil njegov urednik ,prvi slovenski 
šolski upravitelj v Celju Lopan Jakob. 
Na mizi leži vezan prvi letnik »Po,pot- 
nika«. Na prvi strani beremo: »Popotnik« 
— List za šolo in dom. — I. leto. — 
1. list. — V Celju, 10. januarja 1830.« 
Nad to dragoceno knjigo, zibelko sloven
skega pedagoškega tiska, visi slika 
prvega urednika Lopana Jakoba. Zraven 
je zgovorna slika članov Okrajnega uči
teljskega društva za celjski okraj, ki je 
bila posneta 10. junija 1920, ko je dru
štvo slavilo SOletnico obstoja.

Šolska razstava je vzbujala pozor
nost ne le ipri šolnikih, temveč so si jo 
z zanimanjem ogledovale množice obi
skovalcev razstave.

Na posebni kmetijski razstavi je bilo 
zastopano tudi kmetijsko šolstvo mesta 
in okoliškega okraja. Na razstavi tako 
po obsegu kakor po kakovosti in pe
strosti razstavnega materiala je bil šol
ski kotiček prav skromen. V takem raz
merju pa je tudi kmetijsko šolstvo do 
kmetijstva na sedanji stopnji razvoja v 
celjskem bazenu. Ta ugotovitev zgovor
no narekuje potrebo po ustanavljanju 
kmečko-gospodarskih in gospodinjskih 
šol. H. I.

Sj&fivJtelifL, da&si, ndadUiz!
V okviru svoje pestre založniške dejavnosti je Mladinska knjiga ustanovila še 
posebno knjižno zbirko — knjižnico Sinjega galeba — namenjeno predvsem 
doraščajoči mladini.
Okusno opremljena, ilustrirana z izvirnimi ilustracijami naših in tujih najboljših 
slikarjev, bo nova knjižna zbirka nudila najboljša dela domače in svetovne mladinske 
književnosti. Njena odlika pa bo tudi nizka cena posameznih izdaj.

Kot prva knjiga te zbirke izide 1. oktobra t. 1. Dhana Gopala Mukerdžija

MLADOST V DŽUNGLI
nato slede Toneta Seliškarja

BRATOVŠČINA SINJEGA GALEBA
in Erika Hesselberga KON TIKI IN JAZ

ZALOŽBA

Pripravlja pa se še vrsta kvalitetnih mladinskih del pisateljev: O. VVildea, A. Tolstoja, 
G. D. Maupassanta, A. Daudeta, C. Dickensa itd.

Knjige knjižnice Sinjega galeba bodo izhajale vsakega prvega v mesecu. Tiskane 
bodo na lepem papirju z ovitkom v večbarvnem tisku. Za naročnike, ki bodo knjigo 
naročili pri založbi, je cena 90.— din, kar lahko plačajo tudi z industrijskimi boni 
(18.—- din in 18 bonov). Naročila sprejema založba do 30. vsakega meseca. Naročila 
in denar pošiljajte na naslov: Mladinska knjiga, Ljubljana, Dalmatinova 6, poštni 
predal 36, štev čekovnega računa 604-67321-0. Poštnina je vračunana v ceni knjige.

Mladinska knjiga
Poverjeniki pionirskega in mladinskega tiska lahko pri naročilu več kot 3 izvodov 
odračunajo stroške za poštnino, naročilnice in položnice. Pri naročilu nad 10 izvodov 
pa tudi eventualne stroške za priporočeno pošiljko industrijskih bonov.

Urejuje uredniški odbor. Odgovarja Jože Zorn. Uredništvo Ljubljana, Masarykova št. 14/1. Tel. 45-86. Uprava Dalmatinova 6. Tel. 35-93. Letna naročnina din 300.—. Štev. ček. rač. 604-90321-10
Tiska tiskarna »Jože Moškrič«, Ljubljana


